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El capital estranger compra Mallorca
La recuperació econòmica de Mallorca ha vengut acompanyada del
declivi de l’activitat agrària i de l’aparició d’un elevat nombre
d’inversors estrangers disposats a comprar possessions i altres finques
agrícoles per dedicar-les a l’esplai personal o per fer-hi negoci. Sigui
com sigui aquest tema és polèmic. Diverses taules rodones han
mobilitzat molta gent interessada, però la darrera paraula encara no
s’ha dit. Les immobiliàries viuen un nou "boom" que, sens dubte,
tendrá importants repercussions culturals sobre la societat mallorqui-
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EDITORIALona 4

"Turisme alternatiu", una oportunitat i un nou perill
Laconselleria de Turisme ha llançat una creuada a favor de 1 ’ anomenat
turisme alternatiu, una denominació que inclou un ventall prou ample
de productes turístics que tenen un denominador comú: es presenten
com a complement del turisme tradicional de «sol i platja» en un
moment delicat per al futur econòmic de les Illes. El mercat permet
augurar una nova onada expansiva, però la prudència aconsella no
sobrepassar l’oferta actual. En conseqüència, desenvolupar productes
diferents que permetin fer nous negocis o incrementar els ja existents
amb r ampliació de la temporada esdevé un repte important que, això
no obstant, és envoltat de greus dificultats. El turisme de golf, el
turisme nàutic i certes formes de turisme interior (agroturisme,
senderisme, turisme eqüestre... etc) presenten problemes ecològics
evidents que en dificulten 1 ’ expansió en una geografia, la mallorqui-
na, queja ha estat prou maltractada pel turisme vacacional. I, a més
a més, aquest panorama s’ha de completar amb el turisme residencial,
és a dir, amb el projecte confessat pel president Cañellas de convertir
les Illes Balears en «la segona residència d’Europa».

Fins fa poc la «segona revolució turística» no passava de ser una
figura retòrica dels discursos institucionals, però a la darrera
Tecnoturística o a la propaganda oficial que acompanya la presència
de les Balears a les fires turístiques internacionals (com Eitur a Madrid
0 la ITB de Berlín) s’ha vist com el turisme alternatiu passava a primer
lloc de la propaganda i dels debats. No és estrany. Al cap i a la fi els
experts constaten que els turistes són cada vegada més exigents amb
el medi natural, la qual cosa fa que demandin vacacions a llocs on
poden ser en contacte directe amb la naturalesa, així com reclamen
serveis de major qualitat. No hi ha dubte que les Illes gaudeixen d’una
situació privilegiada i de suficients atractius paisatgístics i culturals
per poder fer realitat el desig de continuar essent una zona líder del
turisme internacional. Si més no, tal com es va dir a unes recents

jornades sobre història del turisme a la Mediterrània celebrades a
Palma, les Balears encara conserven molt del seu paisatge, gaudeixen
d’un entorn rural atractiu i d’un patrimoni arquitectònico-cultural que
les converteix en el paradigma dels nous corrents turístics. Eer la
«segona revolució» no sembla, per tant, gens difícil i, això no obstant,
la creuada de la conselleria de Turisme, quan just ha acabat de
començar, ja ha despertat les reticències dels ecologistes. Sens dubte
la història recent de les Illes crea un ambient de desconfiança gairebé
insuperable.

D’entrada, els processos especulatius que s’han mogut entorn dels
camps de golf, així com els problemes hídrics de les Illes, han
convertit aquesta activitat turístico-esportiva-immobiliària en la bèstia
negre de l’ecologisme. El golfés, això no obstant, el vaixell-insígnia
del turisme alternatiu per al Govern balear. I quasi el mateix es pot dir
del turisme nàutic. Ningú no dubta que la navegació o els esports,
entre els quals el golf, poden distingir l’oferta turística de les Balears
per sobre d’altres destinacions, però són els excessos els que han
provocat la seva mala imatge. Al fòrum professional de Tecnoturística
es va demanar a un expert en organització de tornejos de golf si creia
factible poder fer nous camps sense el negoci immobiliari que sempre
els acompanya. No hi hagué resposta. És aquest el mateix destí que
espera al turisme interior? Quan es parla dels perills de massificació
de la foravila la resposta sempre és la mateixa: les trenta-sis
instal.lacions actuals d’agroturisme i les quatre-cents places que

ofereixen equivalen a un sol hotel de la costa. Però és evident que
l’escala en la qual ens hem de moure no és la mateixa. Per massificar
la costa fins el punt d’arribar a dir «prou» hem esperat a ofertar quatre-
cents mil places. En canvi, segurament bastaria triplicar o quadriplicar
1 ’ oferta actual de 1 ’ interior per ambar dins de l’espai rural a la mateixa
sensació que tenim a la vorera de la mar.

El Govern balear assegura haver près bona nota d’aquests temors.
Per això ha aprovat un decret que regula les diferents possibilitats
d’hostelería a l’espai rural i als pobles de l’interior. Sens dubte és un
decret ple de bones intencions, però la mateixa conselleria de Turisme
sap que és insuficient per garantir la preservació del medi rural. No
n’hi ha prou amb que Agricultura i Turisme signin un mateix text
legal, sinó que les polítiques agràries i turístiques han de formar part
d’un mateix projecte - sense oblidar l’ordenació del territori - i això,
evidentment, ja són paraules majors. El problema es pot plantejar
d’una manera molt senzilla: 1 ’espai rural és un atractiu per al turisme,
i cada pic ho serà més, però per conservar-lo no basten polítiques
turístiques sinó que es necessiten, sobretot, ajudes a l’activitat agrària
ja que sense ella foravila perd tot el seu sentit.

Per altra banda l’inici del «boom» del turisme residencial coincideix
amb la decadència del món rural. Els pobles de 1 ’ interior, la part forana
de Mallorca, ha vist destruït o abandonat gran part del seu patrimoni
cultural: l’estructura urbana ha experimentat modificacions absurdes
només comparables a la manca de sensibilitat per conservar els seus
monuments o l’arquitectura tradicional. Recuperar aquest patrimoni
requerirà una forta inversió que no serà possible si abans no s’ha
garantit una suficient reactivació econòmica. Algunes iniciatives,
com 1 ’ experimentada a la Mancomunitat del Raiguer, han sabut veure
que larecuperació passaperharmonitzarels diferents sectors productius
a una escala humana, és a dir, per desenvolupar la indústria i la
agricultura al mateix temps que es dóna la benvinguda a les noves
activitats, siguin turístiques o estiguin relacionades amb altres tipus
de serveis. Aquest pot ser el camí correcte i, a pesar d’això, ningú no
en pot garantir el seu èxit.

En conseqüència, cal deixar ben clar que la denominada oferta
turística alternativa no pot significar reproduir els esquemes del
turisme tradicional sobre el territori de l’interior, sinó que només
tendrá sentit com a una oferta complementària que faci possible que
els visitants gaudeixin de qualque cosa més que del sol, de la platja o
dels ambients urbans de les zones turístiques. Però, sobretot, no tendrá
sentit si no s’avança cap a una diversificació de l’economia. Al marge
de qualsevol tòpic el turisme és i continuarà essent el motor de
l’economia de les Illes, però de continuar el ritme actual la societat
balear es quedarà únicament i exclusiva amb el motor a les mans, és
a dir, sense possibilitat d’anar a cap banda a pesar de la seva aparent
riquesa. Dissortadament això és el que passa actualment: la societat
balear navega sense rumb definit.

Es per això que la creuada iniciada per la conselleria de Turisme s’ha
de contemplar en una doble perspectiva i, per tant, s’ha d’obrar amb
molta cautela davant les propostes que presenta. Per una banda hi ha
la lectura favorable, que contempla la possibilitat de fabricar un
producte turístic que inclogui la naturalesa i la cultura. Per l’altra hi
ha el perill evident de destruir allò que justament diuen voler defensar.
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Doblers i immigració:
una frontera multicultural

Quin sentit té la compra massiva de propietats rurals per part
d’inversos estrangers? És una simple qüestió econòmica o va més
enfora? Durant els darrers mesos hem assistit a un debat social
entorn d’aquest tema que, segons la nostra opinió, no ha aclarit
gaire coses. Ha posat en evidència, això sí, el malestar o, més ben
dit, els problemes de consciència d’una part de la societat que creu
que amb aquest tipus de transaccions es ven qualque cosa més que
una o altra propietat: es ven Mallorca. Hi ha, sens dubte, un
sentiment de culpa, però aquesta forma de pensar s’enfronta a una

opinió -segurament més generalitzada- que pensa que, al capdavall,
només es tracta d’un negoci: la terra ha perdut el seu valor agrícola
i l’únic profit que se'n pot treure és vendre-la al millor postor i
aquest és, quasi sempre, un alemany.

Segurament les dues parts poden esgrimir prou raons per
defensar les seves tesis i, a més a més, hi ha una legislació europea
que impedeix posar barreres a l’adquisició de propietats per part
de ciutadans de la Unió Europea. D’ altra banda, el problema de
fons no és la propietat en si sinó l’ús que se'n fa. I, sobretot, el
problema és la pèrdua progressiva de la identitat cultural dels
mallorquins, dels seus costums i de la seva llengua, qüestions que
solen anar lligades tradicionalment a la propietat de la terra.

D’altra banda és un conflicte que ve d’enfora. Fa molts d'anys
que Mallorca es veu assetjada tant per la pressió dels doblers com
per la immigració. L’aparició del turisme de masses va afavorir

una immigració massiva, la qual cosa suposà una forta acceleració
del procés de castellanització de la societat mallorquina. El
trasbalsament social que provocà el «boom» turístic accentuà
encara més la pèrdua d’identitat. La compra de possessions i
finques rústiques per inversors estrangers no és, per tant, cap
fenomen nou: és una nova passa enrera en el mateix procés.

En aquest sentit cal parlar de les inversions estrangeres i de la
immigració -la tradicional immigració peninsular i la nova,
encara molt reduïda, immigració del tercer món- com d’una
frontera multicultural que serà causa de molts de conflictes socials
en un futur molt pròxim o que , en cas contrai'i, acabarà per fer
desaparèixer la cultura pròpia, i encara majoritària, dels
mallorquins. És una situació, això no obstant, contra la qual hi ha
molt poques coses a fer. No es poden establir barreres ni a la
compra de propietats per estrangers ni a la immigració. Sí , en
canvi, es pot fer una política cultural que defensi i impulsi la
identitat nacional de Mallorca i que al mateix temps fomenti la
integració dels col·lectius que procedeixen de fora.

Per què no es fa? És un debat obert que, sens dubte, no s’acaba
amb una taula rodona sobre la compra-venda de possessions. És,
però, un debat molt important. Per això ONA ha volgut participar-
hi amb un número monogràfic que aporta un ventall prou ample
d’opinions.

Portada: Son Bunyola
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L'espai rural de Mallorca ha entrat en un procés de
profunda transformació a causa de la pressió que els
usos i costums urbans exerceixen sobre les activitats
tradicionals. Això és el que explica Pere Salvà des de
la seva càtedra de geografia a la Universitat de les
Illes Balears, però també és allò que viu
personalment des de Sant Jordi, un petit poble del
terme municipal de Palma on resideix i on, a més a

més, va néixer fa quaranta-cinc anys. En aquests nou
lustres transcorreguts Sant Jordi ha canviat prou, però
encara conserva la tipologia agrària que sempre l'ha
caracteritzat i que Pere Salvà conegué d'infant,
sobretot a l'entorn del Pla on els molins d'aigua
encara formen un dels paisatges més originals de tota
la Mediterrània, però on la creixent salinització dels -

aqüífers ha fet que moltes finques s'hagin abandonat.
Endemés, hi ha una forta pressió urbanística:
l'aeroport ha enterrat bona part dels antics conreus,

les carreteres se n'han dut una

altra i els hotels de la platja de
Palma formen una barrera

infranquejable entre el
desenvolupament turístic i el
declivi agrari.
Quin és el futur que espera a
la Mallorca rural quan el
temps doni la volta a la canto-
nada del segle? Pere Salvà ha
treballat per a Brussel.les en
un projecte de recerca sobre
les illes de la Mediterrània i,
alhora, ha estudiat els
impactes del turisme sobre
l'entorn. Hom pot dir, per tant,
que l'actual polèmica sobre la
compra-venda de finques per
estrangers l'ha agafat en
calent. Ja fa temps que hi
treballa, però encara no n'ha
tret les conclusions
definitives. Aquesta entrevis-
ta, per tant, serà la
conseqüència tant de la
recerca científica feta fins ara

com de fexperiència personal.
Pere Salvà a més de ser el cap
del departament de Ciències
de la Terra de la U.I.B. és el
president de l'Associació de
Veïns de Sant Jordi.

-Des de fa uns mesos assistim a una forta polèmica sobre la
compra de possessions per estrangers. Segons uns, això suposa
un perill per a les Illes. Segons altres, és un simple negoci que
és necessari per fer calaix. Vostè ha fet una in vestigació sobre
aquest tema. Per tant, m'agradaria saber quina és la diagnosi
científica que n'ha fet.Les plus-vàlues

del nord que
envaeixen foravila

-D'acord, però abans de fer una diagnosi primer ens convé
analitzar-ne les circumstàncies. Les coses mai no passen
perquè sí, sinó que s'imposen per unes raons que, de vegades,
no veim o feim de no veure. En els darrers anys, per exemple,
s'està accelerant un canvi social d'enorme transcendència. Una

gran part de la superfície de Mallorca, unes terres que fins ara
s'havien destinat exclusivament a l'agricultura, deixen de ser
útils per a aquesta activitat. L'agricultura i la ramaderia són en
declivi i conrar les finques no és rendible. I, justament, és ara

quan comença la venda massiva als estrangers. Per què passa
això? D'entrada cal dir que aquest és un fenomen prou
generalitzat a les illes de la Mediterrània, encara que en el cas
de Mallorca s'ha accentuat notablement. Durant quatre anys he
participat, i de fet hi particip encara, a un panell d'experts que
per encàrrec de Brussel·les ha treballat en un projecte que es
diu "els suds i les illes de la Mediterrània" i que ha servit per
comprovar com els països del nord han posat la seva mirada
sobre els països del sud on cerquen una climatologia més
càlida, un paisatge i una qualitat de vida que ells no tenen.
Mallorca ocupa una excel·lent posició per ser receptiva a

aquesta demanda: compta amb bones comunicacions i amb un
fort ressò propagandístic. Mallorca és molt coneguda i, per
tant, és un bon lloc perquè el nord, és a dir, l'Europa
industrialitzada, hi inverteixi les seves plus-vàlues. I , a més a
més, en el nord hi ha una filosofia amagada, perquè mai no
s'explicita, que ajuda a explicar l'afany de compra que tenen:
segons ells, els europeus rics, és just que puguin gaudir del

Entrevista a Pere Salvà

per Sebastià Verd

Pere Salvà i Tomàs va néixer al Pla de Sant Jordi (Palma)
l'any 1950. Es doctor en geografia per la Universitat de
Barcelona amb una tesi titulada "Aproximació al
coneixement de la transformació de l'espai rural a la serra
de Tramuntana de l'illa de Mallorca". En el moment de fer-
li aquesta entrevista ocupava la direcció del departament
de Ciències de la Terra de la Universitat de les Illes Balears
i era president de l'Associació de Veïns del seu poble natal.

Com a geògraf s'ha especialitzat en l'estudi dels espais
rurals, de la població, de l'oci i del turisme i de la pesca.

Destaquen els seus treballs sobre els impactes del turisme
en el medi natural. Ha participat a la redacció del Llibre
Blanc del Turisme a les Illes Balears, en el Pla Territorial
de la serra de Tramuntana i a l'Estudi Ecològic de s'Albufera.
També ha dirigit projectes de recerca sobre "turisme i
ordenació del territori a les Illes Balears" i sobre "un model

per a la gestió geogràfica del territori".
Actualment forma part d'un panell d'experts de la Unió

Europea que treballen sobre el projecte "Suds i Illes
Mediterrànies" i dirigeix una recerca sobre "el procés de
rururbanització a Mallorca". Així mateix és el subdirector
de la "Geografia General dels Països Catalans" que edita
la fundació de la Gran Enciclopèdia Catalana.
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LA FI D'UN CICLEsud, perquè al cap i a la fi són els seus imposts els que subven-
cionen el desenvolupament de l'Europa mediterrània a través
de les ajudes comunitàries. -En qualsevol cas les compres que es fan sense canviar l'ús

agrícola pens que són mínimes, que en la majoria de casos els
nous propietaris es limiten a rehabilitar les cases però no
exploten les terres.

UN SECTOR AGRARI EN DECLIVI

-Aquestes circumstàncies poden explicar el desig de compra
des del nord però què me'n diu de l'afany per vendre dels
pagesos o propietaris mallorquins? Perquè és evident que no
hi ha compradors si no hi ha venedors.

-Així és. El camp mallorquí ha finalitzat un cicle d'expansió
agrícola i ara torna cap enrera, la qual cosa, si es fa d'una
manera racional, potser fins i tot sigui bona. En realitat pens

que la superfície conrada de Mallorca pot tornar perfectament
a les dimensions que tengué en temps del rei En Jaume, quan
només ocupava entre el 10 i el 15 per cent de l'extensió total de
l'illa. Però per a això seria menester una reconversió del sector
agrari i la reforestació d'entre un quaranta i un cinquanta per
cent de les terres conrades existents, la qual cosa si bé entra
perfectament dins dels programes comunitaris és difícilment
imaginable sense que les administracions públiques i els poders
econòmics mostrin una clara voluntat de gestió tant de
fagricultura com del medi natural. Això no obstant, és
possible: la reforma de la política agrària de fa dos anys
gairebé ja només parla de medi rural en lloc d'agricultura o de
productivitat i, en aquest sentit, dedica importants partides a la
conservació del paisatge i a la reforestació que cal aprofitar.

-Com li deia abans els inversors estrangers, especialment els
alemanys, volen gaudir de Mallorca. Tenen a favor el dret
comunitari i, sobretot, un poder adquisitiu elevat, molt més
després de les devaluacions de la pesseta, i també un fet que
dissortadament ja és indiscutible: l'agricultura és en un declivi
gairebé insuperable. A Mallorca el sector agrari té cada vegada
menys pes econòmic i social, com ho demostra que només hi
restin nou mil pagesos, dels quals el seixanta per cent té més
de cinquanta-cinc anys. Per tant hem de pensar que l'any dos
mil, amb les pre-jubilacions previstes a la política agrària
comunitària, ja no en quedaran més d'un miler. Tot això fa que
el futur de l'agricultura, almanco tal com l'hem coneguda, sigui
més que negre i, per tant, no pot sorprendre ningú sentir dir als
pagesos que "s'han llevat un mort de damunt" quan venen les
seves cases i terres. Des del seu punt de vista tenen raó. LES ILLES EXIGEIXEN SOLUCIONS PRÒPIES

-Però... pens que hi pot haver altres raons i també altres
alternatives que no suposin condemnar el sector agrari a la
desaparició. Què n'opina vostè?

-Però els pagesos mallorquins o, almanco les organitzacions
foravileres, no hi acaben d'estat d'acord amb aquests nous

conceptes de la política comunitària...

-Hi ha alguns nuclis on l'agricultura subsisteix gràcies que
s'han invertit doblers en tecnologia, a fer plantacions de
fruiters o en hivernacles, però en general el sistema de
producció agrícola de Mallorca no és rendible. No hi ha una

política agrària que ajudi la competitivitat, de la mateixa
manera que ha mancat una política de formació del pagès.
Entre els pagesos mallorquins hi ha una gran mancança de
formació.

-I tenen raó, perquè encara que els criteris siguin bons la
política comunitària tendeix a la homogeneïtat i, en canvi, jo
crec evident que els plans s'han de fer des de la perspectiva
concreta de cada país o de cada regió, sobretot en els casos
insulars com és el nostre. A l'estudi sobre les illes de la
Mediterrània ens vàrem fer ressò d'aquesta problemàtica, és a
dir, del perill que comporta aplicar polítiques continentals a
espais reduïts. En aquest sentit el nostre gran problema, com a
illa amb una forta pressió urbana, és la manca d'un adequat
ordenament territorial que delimiti els usos que se'n pot fer del
medi rural i que reservi les millors terres per a una agricultura
que, ajudada per una bona comercialització, pugui arribar a ser
competitiva. Com he dit n'hi hauria prou a disposar per al
conreu entre el deu o el quinze per cent de la superfície insular.
La resta del territori s'ha d'ordenar en funció d'altres usos que
prioritzin, això sí, la preservació del medi natural.

INVASIÓ URBANA DEL MÓN RURAL

-Em referia a un altre tipus d'alternativa. Per exemple, que els
compradors fossin els mateixos mallorquins en lloc dels
estrangers.

-No sé si aquesta és una alternativa. És, això sí, desitjable que
una part dels beneficis que genera el sector turístic es destinin
a modernitzar la producció agrícola i fer-la rendible, si més no
des del punt de vista paisatgístic que és quelcom que hauria de
sensibilitzar els hotelers. Però és signifieatiu que les grans
fortunes hoteleres de Mallorca inverteixin les seves plus-vàlues
a incrementar els seus negocis turístic tant aquí com al Carib o
a altres països turístic del món i que, en canvi, no mostrin
interès personal per conservar l'espai rural de Mallorca. De
totes maneres, li he de confessar que això tampoc no
significaria cap garantia ni per al paisatge ni per a la
rehabilitació de les possessions o cases de foravila. Per a mi el
problema no és qui compra les terres, en principi m'és igual si
és un mallorquí o un alemany. El problema és l'ús que després
farà de la propietat.

SANT JORDI, UN MODEL PECULIAR

-Vostè, a part del seu treball com a geògraf, viu a Sant Jordi i
n'és el president de l'Associació de veïns. Sant Jordi, malgrat
la seva proximitat a Palma, és un nucli de població de tradició
rural. Creu que és possible mantenir aquest caràcter en el
futur?

-En el Prat de Sant Jordi hi ha molts de problemes que amena-
l'activitat agrícola. El principal és que els aqüífers se salen,

però no menys important és la forta crisi ramadera que s'ha
produït a causa d'AGAMA o de la política lletera de la Unió

cen
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Europea. Això ha provocat una doble reacció: per una

part hi ha un petit grup de pagesos que s'ha tecnificat,
mitjançant hivernacles i una agricultura assistida per
ordinador que és altament competitiva però que, per
contra, els ha obligat a l'endeutament a causa d'unes
inversions molt elevades, la qual cosa significa una
constant amenaça de fallida si les collites no funcionen
bé. Aquest pagesos protesten perquè, diuen, no tenen
suficient informació ni se'ls dóna la formació adient, i
perquè creuen que les subvencions que teòricament han
de rebre se'n van quasi sempre per les bardisses. I per
l'altre costat hi ha un grup majoritari de persones que ha
cercat feina a l'hoteleria, per la veïna platja de Palma, a
l'aeroport o a Palma. Són antics pagesos o, sobretot, fills
de pagesos que, malgrat tot, volen conservar les seves
finques i per això dediquen les hores lliures a fer horti-
cultura.

-Es manté, per tant, l'agricultura, encara que sigui a

temps parcial?

-Sí, almanco a les zones d'aigua dolça, perquè a les
salades només es pot fer farratge, la qual cosa, de totes
maneres, ha servit per donar sortida a la que, sens dubte,
és la gran aficció dels santjordiers: els cavalls. És a dir, a

produir menjar per als cavalls. De fet algunes finques del
Prat s'han transformat en picadors tant per mantenir els
cavalls propis com els d'altres. Pel Prat és molt comú
veure durant els caps de setmanes fileres de cavalls amb
els seus genets que es passegen pels vells camins
agrícoles que s'han convertit en itineraris de turisme
eqüestre. És, en definitiva, un altre tipus d'activitat
agrícola dedicada a l'oci, com succeeix a altres zones de
l'illa amb l'agroturisme, on el pagès ha baratat de sector i
s'ha passat al terciari, fonamentalment a oferir els seus
serveis al turisme residencial.

UN 15 PER CENT EN MANS ESTRANGERES

En qualsevol cas, tornant a l'inici de la nostra conversa.
Quina informació té sobre les vendes de propietats rurals a
estrangers? Es realment preocupant?

muntanyes de Mallorca. Les serres atreuen els grans inversors.
En canvi, a la Mallorca interior hem vist com els estrangers
compren finques més petites, d'entre una i cinc hectàrees, però
en conjunt l'extensió de la propietat tendeix a aproximar-se al
mateix percentatge, és a dir, a situar-se entre el deu i el quinze
per cent de l'extensió global.

-Xifrar la invasió, per dir-ho de qualque manera, és una feina
que hem començat dins d'un projecte de recerca que titulam "el
procés de rururbanització a Mallorca", un treball que pretén
analitzar la incidència que té la societat urbana sobre l'espai
rural. En aquests moments comprovam, precisament, quines
són les inversions estrangeres a través de la informació que ens
subministren els organismes oficials: subtancialment els
ajuntaments, el ministeri d'Hisenda i el Registre de la
Propietat. I això ens ha donat una primera aproximació a la
realitat. Per exemple, en els casos de les serres de Tramuntana
i de Llevant, hem conegut que més de cinquanta possessions de
més de cent hectàrees són propietat de persones que pels seus
cognoms són estrangeres. Però n'hi pot haver moltes més que
estiguin camuflades sota societats anònimes o algun altre tipus
de propietat. Això representa pel cap prim una quarta part de
les grans finques, n'hi ha devers dues-cents de més de cent
hectàrees, i més del quinze per cent de la superfície de les

-Segons em diu hi ha una diversificació d'inversions grans o

petites segons les zones. Quina n'és la causa?

-Per una part tenim els grans inversors que cerquen, sobretot,
possessions de gran valor paisatgístic i que utilitzaran per a
objectius molt diferents: des de l'esplai personal al negoci i
sense oblidar la possibilitat que hi hagi inversions de caràcter
més fosc, inversions de doblers negres per exemple. Solen ser,
en tots aquests casos, inversions que requereixen grans
rehabilitacions de les cases, de camins i de marjades. Mentre
que per l'altre costat tenim els inversors més petits, la major
part dels quals són alemanys jubilats o que ja tenen més de
cinquanta anys, que comencen a tenir una importància
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una percepció diferent entre la nova i l'antiga propietat, en
definitiva per un xoc cultural.

numèrica cada vegada més relevant, sobretot perquè tendeixen
a organitzar-se entre ells mateixos amb tot el que això suposa
de cara a una possible participació a les eleccions locals o
davant qualsevol altra situació social que es pugui produir en
el futur.

-I com es poden resoldre aquests conflictes? Hi ha qualque
limitació o control possible sobre vendes de propietats rurals o
per l'ús que se'n pot fer ?

UN COL·LECTIU ENEMIC DE LA INTEGRACIÓ
-La veritat és que no. A l'àmbit legal en el qual ens movem no
es pot limitar la venda a ciutadans de la Unió Europea, com
són els alemanys. En qualsevol cas l'única possibilitat de
control ha de ser mitjançant una ordenació del territori que,
d'altra banda, és la gran assignatura pendent d'aquestes illes.
Un ordenament territorial que tengui cura dels recursos

naturals i, per tant, que obeeixi a una
estratègia de desenvolupament que
sigui més racional amb l'entorn social.
Perquè, al capdavall, ja li dic que no
es tracta tant de saber qui és el senyor
d'una possessió sinó de conèixer l'ús
que en fa.

-Quin és el grau d'integració d'aquesta gent a la societat
mallorquina?

-Depèn. N'hi ha que s'integren més i que participen de la vida
social dels pobles o, si més no, s'hi relacionen: hi van de

NO HI HA MODELS A SEGUIR

-En aquest sentit, hi ha qualque model
a seguir..., no sé... qualque illa o
qualque regió de VEuropa
mediterrània que hagi resolt el
problema?

-No, no en conec cap, perquè les
Balears són, sens dubte, excepcionals
entre les illes de la Mediterrània.
Totes pateixen més o menys el
fenomen, però és possible que a cap
altra banda s'hagi considerat un
conflicte o, si més no, no de
l'envergadura del nostre cas. Les Illes
Balears tenen una facilitat
d'accessibilitat que és, des del punt de

vista turístic, un avantatge clar, però que també provoca una
demanda que tal volta no sigui possible absorbir sense causar
un greu conflicte mediambiental i cultural. Arribar a les altres
illes és, de vegades, molt difícil i, en canvi, en una o dues
hores qualsevol europeu pot traslladar-se del seu país a Mallor-
ca sense dificultats. De fet, hi ha un col·lectiu important
d'estrangers que resideix la major part de l'any aquí i un altre,
que creix de cada vegada més, que s'ha convertit en resident de
caps de setmana.

compres o als cafès. En aquest cas la colònia estrangera de
Pina pot ser un exemple d'integració. Però aquesta no és la
tònica general, sinó que la majoria de nous residents tendeix a
formar els seus propis grups i a organitzar-se entre ells. Fins i
tot, n'hi ha que aprofiten els seus viatges per dur dels seus

països les llaunes i tot allò de la casa que el bitllet d'avió els
permet. Sols no s'intregren culinàriament. Això no obstant,
solen ser respectuosos amb les lleis urbanístiques i quan fan
rehabilitacions són fins i tot més miraprims amb la tipologia
arquitectònica tradicional que els mallorquins. Però, ei ! no
passen d'aquí. La integració és mínima, la qual cosa pot ser
causa de futurs conflictes, conflictes que ja són latents encara

que no es notin. En qualsevol cas, cal tenir present que els
problemes sorgeixen no perquè siguin estrangers sinó per allò
que dèiem abans, perquè tenen una mentalitat urbana que xoca
amb els costums rurals. Una de les característiques urbanes,
per exemple, és la idea de la propietat. A una ciutat, és lògic
tancar un solar o posar barreres a un jardí. I aquesta és la
conseqüència immediata de la urbanització del medi rural: se

suprimeixen antics costums i drets d'ús o de pas, la qual cosa
crea conflictes, no perquè les finques siguin venudes, sinó per

Diu que aquesta situació pot provocar conflictes culturals?

-Bé, no sé si cal parlar de conflicte o no, però en tot cas sí d'un
xoc cultural de similars característiques, com a mínim, al que
ja es va produir amb les primeres onades d'immigració penin-
sular. I ja no pari només des del punt de vista lingüístic, que és
evident, sinó de la topada de dos sistemes de vida prou
diferents. El sistema de vida dels països mediterranis és molt
diferent al dels països del nord. Aquest és el perill: si davant la
confrontació nosaltres adoptam el paper de febles, encara que
siguem majoritaris, es pot arribar a produir una homogeneïtat
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entre els dos mons que sens dubte acabarà imposant els hàbits i
els costums del nord.

sigui per l'atur, per la convulsió que suposa passar d'una
societat industrial a una societat post-industrial o, dit d'altra
manera, d'oci. De moment, el que fan les Institucions Europees
és aprovar mesures d'ajuda per assentar els possibles
immigrants al seus llocs d'origen. Ara mateix, moltes indústries
europees ja s'han establert a l'altre costat de la Mediterrània. El
disseny es continua fent a Europa, es fa també a les Balears,
mentre que la producció, perquè la mà d'obra és més barata, es
realitza a països del tercer món. Ja hi ha, per exemple,
fàbriques de sabates mallorquines al Marroc.

-Però aquest és un fenomen universal. Les cultures
s'homogenitzen i prevaleixen els comportaments que vostè diu
del nord.

-Sí, cert... Hi ha aspectes que s'homogenitzen arreu del món,
però les diferències de sistema de vida són encara, malgrat tot,
prou grosses. Cal que parlem clar: aquesta nova invasió pot
significar la pèrdua definitiva de la nostra identitat cultural. Si
la nostra identitat fos forta seria fàcil convèncer els estrangers
que s'integrassin culturalment i lingüística a nosaltres, però
essent febles com som resulta gairebé impensable perquè, com
a molt, la integració lingüística és produirà només a l'àrea del
castellà i pràcticament mai no serà amb la del català. Des
d'aquest punt de vista la identitat nacional dels mallorquins
està seriosament amenaçada.

-Però la immigració cap a Mallorca augmenta a pesar de les
lleis d'estrangeria.

-La immigració del tercer món a Mallorca, fins i tot la il·legal,
no és encara relevant, però sens dubte ho pot arribar a ser.
S'han produït algunes situacions difícils com a Eivissa o a Sa
Pobla, però, de moment no es pot dir que sigui una immigració
conflictiva com succeeix a molts de països europeus on s'han
aprovat mesures que, sens dubte, són xenòfobes. L'Estat
francès, per exemple, ha restringit el dret a la nacionalitat
francesa dels fills d'immigrants, la qual cosa provoca que la
immigració es transformi en temporal i que normalment ja
només afecti un membre de cada família i per raons
exclusivament laborals. D'aquesta manera aparentment se
soluciona un problema, però no és cert, perquè Europa
demogràficament ha entrat en allò que els geògrafs deim "la
cinquena fase", la degeneració, és a dir, la regressió
demogràfica i, segons les veus més especialitzades, és
impossible redreçar la demografia sense la immigració. En
realitat jo pens que el demògrafs, o aquells que ens dedicam a
la geografia de la població, hem de deixar de pensar en termes
d'europeus per fixar-nos unes noves fronteres. Europa, d'aquí
vint-i-cinc anys, no es podrà mantenir sense ampliar-se cap el
Magreb i cap els països de l'est. Això és evident: de la mateixa
manera que arreu del món s'imposa el lliure mercat també
s'haurà d'imposar la llibertat per a les persones.

-I això no obstant, aquest fenomen de compra de possessions
pels estrangers ens fa recordar a l'Arxiduc quan justament el
Govern balear ha dedicat tot un any a la seva memòria...

-No és un cas comparable. L'Arxiduc, d'una manera o de
l'altra, cercava una integració a la societat. Almanco la va fer
l'objecte de la seva recerca. Tant és així que la seva obra ens
ha servit per conèixer millor els nostres avantpassats. En canvi
ara, llevat d'alguns casos excepcionals, els estrangers no vénen
amb voluntat d' integrar-se o de conèixer la nostra societat,
sinó a gaudir d'un determinat paisatge, o simplement del sol i
de la platja. No es preocupen gens ni mica per la cultura
autòctona de Mallorca, sinó que continuen amb els costums
urbans del seu país, fins i tot alimentàriament, com ho
demostra allò que deia sobre els que viatgen amb les bosses
plenes de llaunes i queviures forans. O, sense anar més enfora,
n'hi ha prou a observar el que hi ha als supermercats. Cada
vegada hi ha més productes típics d'Alemanya o d'altres
indrets, en detriment dels que es fan aquí. Eent una mica de
broma això ens pot dur que la sobrassada deixi de ser quelcom
comú a les taules mallorquines i passi a ser un aliment exòtic o
que evolucioni cap a una altra cosa diferent... pensem que ja
ens la venen dins llaunes...

-En qualsevol cas vostè creu que els perills ens vénen del nord
i no del sud ?

-Si ho vol dir d'aquesta manera, sí... Aquí la immigració més
perillosa i més forta és la del nord perquè és econòmica i té el
poder dels doblers. Es la immigració dels nous residents, però
també és la immigració dels majoristes de viatges, dels
animadors turístics, dels guies... de totes aquelles persones
laboralment actives en el món del turisme. Hi ha molts de

professionals i de treballadors que vénen dels països del nord
protegits per la legislació europea i que lleven llocs de feina
que podrien ocupar els mallorquins. I també ells són
immigrants.

ELS ALTRES IMMIGRANTS DEL SUD

-Esperem que no s'arribi a aquest extrem... De totes maneres,
fins ara hem parlat només del nord, però hi ha una altra
immigració diferent i és la que procedeix del sud, del Magreb
o d'altres països emissors de mà d'obra. Aquesta immigració,
és també un problema?

-Aquest és un dels grans debats que hi ha a Europa en aquests
moments. Pens que, precisament, ara vivim un moment de
transició, que exigirà una urgent clarificació per part de les
institucions europees. Sens dubte hi ha una xenofòbia latent
que provoca el rebuig social dels immigrants del sud i que,
com a conseqüència, ha forçat a aixecar barreres per impedir-
ne el pas, però aquesta és una situació injusta a la qual prest o
tard s'hi haurà de posar remei. La societat europea veu els
immigrants com a un perill. No sé per què, però és així. Potser

-Com també ho són els turistes.

-Evidentment, encara que només sigui per uns dies. En realitat
el turisme fa que la població de Mallorca gairebé es dupliqui
durant la temporada alta. Hi ha més de quatre-centes mil
places turístiques i l'any passat s'ocuparen totes. La
massificació turística és un altre dels conflictes, el més
important de tots, que la nostra societat ha de resoldre abans
que no sigui massa tard.
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Un alemany, cansat del fred i de la duresa laboral del seu país, decideix viure amb un peu a Mallorca i un altre al
nord. Enamorat de la llum i del paisatge de l'interior compra una caseta i comença a restaurar-la. Quan allò
comença a tenir vida, arriba l'Ajuntament i li demana les corresponents llicències i la taxa de fems; arriba

Telefònica i li fa pagar l'extensió de la línia; aniben els de Patrimoni i li diuen que la recuperació del marjal ha
de ser mil·limètrica; arriben els d'Hisenda i li diuen que ha de pagar patrimoni i renda. El somni de la caseta s'ha

convertit en un laberinte burocràtic i d'imposts.
En realitat, un alemany ha de vèncer, per construir una casa a zona rústica, els mateixos problemes d'un malloquí
i, possiblement, molt semblants als que tendria en el seu país en les mateixes circumstàncies. Hauríem de donar
un tracte de favor a aquests estrangers bondadosos per atreure la seva inversió? Per alguns és clar que no. Però
per a l'advocat Josep Eeliu Vidal si no ho feim, si no facilitam l'arribada de capital, és que som beneits. Aquest

misser, especialitzat en inversions estrangeres, considera que si no ens aturam de demanar, perdrem la confiança
dels que volen venir a viure a un paradís sense taca.

La inversió
estrangera no vol

problemes
Entrevista a Josep Feliu Vidal

per Constanza Forteza

- Considera que hi ha un abans i un després en relació a la
presència de la inversió estrangera a les Balears, que hi ha un
moment decisiu on aquesta presència es fa irreversible i ja no
depèn de modes o de factors provisionals?

crearen moltes empreses, els mallorquins aconseguiren una
experiència, precisament aquesta experiència ens fa^ veure ara
les nostres equivocacions i intentar rectificar el que férem
malament. Però bé, els mallorquins coneixen ara molt bé el
que és el turisme i, de fet, han dut els seus coneixements a
altres indrets, a Cuba, a Santo Domingo, allà on anaven abans

a treballar. I bé, ara s'ha obert una

polèmica sobre si és convenient o
no facilitar la inversió de capital
estrager, sobretot a l'hora
d'adquirir una segona casa. I, al
meu entendre, no només és
convenient pels doblers de la
inversió, que beneficien la
comunitat, sinó també perquè
creen ocupació quan fan les
obres, perquè des del seu país
envien doblers cada mes per
mantenir la propietat, perquè
donen treball a jardiners, etc.; i
no ens oblidem que és gent que
ve a passar els caps de setmana,
fins i tot durant l'hivern, que

- En realitat, abans que la inversió estrangera tengués tanta
força, les Balears era un lloc on
bona part de la gent havia
d'emigrar; s'emigrava a Cuba, a
Santo Domingo, la gent de Sóller
marxava cap al sud de França,...o
sigui, aquí mancava treball.
L'arribada del turisme va dur

riquesa i va aturar l'emigració
dels mallorquins i va fer que, al
contrari, vengués aquí gent
d'altres llocs d'Espanya per poder
treballar. El que és clar és que, a
partir d'aquest moment, es varen
fer moltes coses, algunes no
massa bones, perquè no hi va
haver cap direcció ni planificació
i sí molta d'improvisació. Es

Josep Feliu Vidal, casat i amb sis fills, va néixerfa 59
anys i encapçala un dels despatxos d'advocats amb més
tradició dins l'àmbit de la intermediació d'inversions

estrangeres. Fill i nét d'advocats, Josep Feliu va estudiar
dret a les Universitats de Barcelona i de Madrid. Parla

anglès i francès, circumstància que el separa dels
col·legues de la seva generació i que li ha estat molt útil
a l'hora d'assesorar i d'administrar els titulars del capital
estranger que han triat Mallorca com a destí. El despatx
Feliu -dos fills de Josep Feliu fan feina amb ell- s'ha
especialitzat durant anys en capital anglès i àrab però en
aquests moments bona part de les seves gestions són al
servei dels inversors alemanys.
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- El que no podem fer és anar contra corrent, és totalment
inútil. El camp mallorquí, per les seves peculiaritats, no és
rendible; aquí, per les raons que sigui, la propietat està molt
dividida i, per tant, també podríem criticar que s'hagi dividit
tant. Què podríem fer, prohibir la venda a la gent que té
finques petites i cap possibilitat d'explotar-les? Hem de
respectar la llibertat de les persones. No és possible anar contra
corrent, el camp no és rendible de cap de les maneres, tenim
uns marges a les muntanyes que són preciosos i que costen una
fortuna de mantenir. I només hi ha dues postures: una
immobilista, que no vol veure la realitat, i que acaba que els
marges cauen. I, una segona, més realista, que veu les coses
com són, que allò cau, que no hi ha manera de llaurar ni amb
mula ni amb somera, i que, per tant, hi ha d'haver una persona
que ho mantengui. I normalment aquesta persona és un
estranger, que es guanya els doblers en el seu país però que
s'estima més viure aquí quan pot perquè s'estima Mallorca. A
mi m'agradaria que aquesta gent que critica tant sense conèixer
el tema anàs a veure com han quedat, després de ser
restaurades, algunes finques mallorquines que abans estaven
abandonades. Hi ha gent estrangera a la qual hauríem de donar
una medalla per fer aquesta inversió i per haver-la fet amb un
gust i un respecte exquisit. Es gent que treballa i guanya el seu
salari fora d'aquí i el gasta aquí, sense pretendre cap benefici
econòmic. Això és un luxe i, a més a més, un luxe que es
trasmet perquè tot el que ells arreglen, si ho tornen a vendre, es
manté bé i ja amb un ús residencial. Nosaltres, els mallorquins,
hauríem de copiar aquesta mentalitat, mantenir l'estructura del
camp, mantenir els ametllers i els bancals, sense voler
beneficis, al contrari, sabent que l'únic rendiment és el gaudi
que això dóna. Hi ha gent d'aquí que, gràcies als rendiments
turístics, comença a fer el que fan els estrangers, és a dir, a
comprar finquetes.

ocupen places als restaurants i compren a les nostres botigues.

- La polèmica de la qual vostè parlava era més que res pel
domini de la terra en alguns municipis o per l'actitud dels
mallorquins que la venen.

- Estam a la Unió Europea i, aquí, des de sempre, hem rebut
gent de fora. Els mallorquins no som una raça especial, som el
fruit d'una mescla. Així que si aquí ve gent i vol adquirir una
casa i viure-hi jo no sé on és el problema. Tal volta són tan
mallorquins com nosaltres i potser encara s'estimin més això
que nosaltres; moltes vegades compren finquetes abandonades,
improductives i les deixen fetes una meravella mentre donen
feina a gent dels pobles. Jo crec que tot això ens ha afavorit,
fins i tot des del punt de vista ecològic perquè són finques
arreglades, conservades, on no hi veurà ni un sol incendi.

- O sigui, al seu entendre és igual de qui és la propietat mentre
algú en tengui cura.

- La propietat no es pot abandonar i, clar, si no dóna beneficis,
s'abandona. I arriba l'estiu i els desastres dels incendis. La terra

s'ha de cuidar, tant si dóna beneficis, com si no en dóna. Per
tant, si la compra un estranger i inverteix per mantenir el
terreny, jo no veig el problema. Tot el que sigui donar vida al
camp, facilitar que la gent que li agrada viure al camp tengui
una manera de viure em sembla bé. El que no trob gens bé és
que la gent que ha nascut al camp i l'estima s'hagi de mudar
perquè no té mitjans per sobreviure.

«NO ES POT ANAR CONTRA CORRENT»

- Realment vostè pensa que tot és així de simple, no considera
que té part de culpa la mentalitat dels mallorquins, l'actitud
fenícia que només veu el rendiment a curt termini i ven sense

pensar en res més?
- Amb quines nacionalitats fan feina vostès en el despatx?



Josep Feliu 15

- Nosaltres feim feina amb anglesos, amb àrabs, i ara també
amb molts d'alemanys; jo no, perquè no sé alemany, però els
meus fills el saben divinament i, bé, feim feina amb ells; també
perquè els anglesos inverteixen menys, l'economia britànica no
va massa bé. També treballam amb alguns americans.

tota una urbanització però de moment no s'ha concretat res.

- Duien vostès aquesta operació?

- Bé, teníem contactes però, ja li dic, no s'ha concretat. La
situació mundial és molt complicada, el món ha tornat molt
petit, basta un escàndol polític, que desgraciadament en tenim
massa, perquè tot s'espanyi...

ALEMANYS, ALEMANYS, ALEMANYS

- Es dóna ara un traspàs de les propietats que tenien els
britànics a mans dels alemanys? - Ho diu per alguna operació concreta?

- Sí, la veritat és que bona part de les finques que tenien els
anglesos les compren els alemanys. Durant més de dos anys, el
temps de la crisi, aquesta gent no va poder vendre i ara venen a
preus bastant baixos. De fet, també compren els espanyols. A
algunes zones turístiques són els treballadors espanyols els que
compren apartaments petits a anglesos de classe mitja-baixa
que han deixat de venir per mor de la crisi.

- Ho dic perquè és la veritat. Miri la borsa, miri la pesseta, que
és per terra. Jo ara mirava, fa una estona, un document, i el
marc, que estava a 62 pessetes, ara està a 88... i això té una
sèrie de conseqüències i una d'elles és la pèrdua de confiança.
Un inversionista el que vol és tranquil·litat i confiança, el que
no vol és que, de sobte, a la premsa surtin notícies...,escàndols
i més escàndols.

SOM UN PAÍS DESAGRADABLE»- Abans parlava de la Unió Europea però els estrangers que
vénen a viure aquí apliquen clarament la segregació per
nacionalitats. Com es distribueix aquest mapa dins Villa? - Sí, però això no és exclusiu d'aquest país.

- A les zones interiors hi ha de tot: hi ha molts, moltíssims,
d'alemanys, hi ha anglesos, sobretot aquests amb més capacitat
econòmica que no han venut, hi ha àrabs..., hi ha de tot. Ara
bé, per zones, jo diria que la de Capdepera és alemanya i els
nous que compren també són alemanys. La zona de Peguera
era anglesa, ara comença a ser alemanya, la zona de Magaluf
encara és anglesa. Però de cada vegada ve més turisme
alemany, les zones que abans eren completament angleses ja
no ho són.

- Sí, clar, a Itàlia també pateixen. I em sap molt de greu, si ho
pogués evitar ho evitaria, però jo visc a Espanya i el que em
preocupa és el que passa a Espanya. Encara que em preocupa
moltíssim que l'economia europea millori perquè, per anar bé,
nosaltres depenem d'ells. Però el que és molt greu és aquesta
sensació d'intranquil·litat. I això s'afegeix a la situació que viu
la persona que vol invertir a Espanya, amb una pressió fiscal i
burocràtica tremenda. Que un estranger el comencin a molestar
quan compra i que li demanin que justifiqui que no és resident,
que això signifiqui que hagi de fer una instància i pagar la
instància, que li pugin la contribució urbana, que hagi de pagar
l'impost de patrimoni, que després d'això li diguin que té un
benefici i que, per tant, ha de pagar l'impost de la renda..., ens
hem convertit en un país desagradable. A un inversor que ve a
deixar els seus doblers no li donam cap facilitat, al contrari, li
començam a demanar tot el seu temps. Al marge de tots els
problemes derivats de la inseguretat jurídica que hi ha sobre les
qüestions urbanístiques. Perquè un senyor compra un solar -i
conec el cas- i demana a l'Ajuntament si hi pot edificar, i li
diuen que sí, però després, quan demana la llicència
d'edificació no la hi donen; i passa el temps, passa el temps i
no hi ha manera, no li donen la llicència. I aquí què passa?,
què esperen, que vagi i li regali al batle un pollastre o què? La
qüestió real és que no hi ha garantia jurídica sobre les
propietats. Un compra i no sap què podrà fer després amb el
solar, si hi podrà edificar o no. Aquest és el problema, els
missers de vegades no sabem què dir. I bé, li has de dir que hi
pot haver complicacions, que cada vegada li demanaran més,
que haurà de pagar contribució urbana, la recollida dels fems -

encara que no tengui casa al solar i, per tant, que no generi
fems-, que haurà de pagar el patrimoni, la renda..., comprèn el
que li vul dir? I arriba un moment que l'inversor, que vol venir
aquí per estar tranquil, per no tenir els mateixos problemes que
té al seu país, que allà tot el dia el molenten..., idò, arriba aquí
i té el mateix, més del mateix. Això perjudica la inversió, i
nosaltres som un país on ens fa falta el turisme. Quan veig com
el Govern amb una factoria, com la Seat o la Santana, que
tenen problemes, subvenciona les recuperacions, compar amb
el turisme, el sector més abandonat per part del Govern central.
No sé si per una qüestió política o per què, però aquí no es fan

- Hi ha alguna zona que l'hagi descoberta recentment la
inversió d'una nacionalitat determinada?

- No, l'illa ja és com si fos un territori urbà únic, la inversió es
distribueix per tot. Ara, hi ha llocs on es concentra la demanda
però són zones ja tradicionals de la inversió estrangera com
Pollença o la serra Nord. A Mallorca ja no hi ha cap zona nova.

- No hi ha regressió en alguns tipus d'inversió, per exemple la
d'origen àrab?

- Hi va haver anys de grans inversions àrabs, encara que ara
està una mica aturada. Els països àrabs viuen una recessió i, a
més a més, tenen damunt el problema del fonamentalisme en
els seus propis països. Hem de pensar que hi ha zones com Son
Vida on, en un moment determinat, tots els compradors eren
àrabs, tot Son Vida era una societat de clients nostres àrabs. Hi
havia una altra societat que volia comprar el que ara és l'hotel
Arabella i, bé, tot això es va aturar com a conseqüència d'una
sèrie de circumstàncies polítiques. La realitat és que l'hotel
Arabella ara és alemany, que l'hotel Son Vida es va vendre i,
finalment, que els àrabs no tenen ara les possibilitats que
tenien fa uns anys.

- / els russos enriquits?, hi ha alguna inversió provinent de
països de l'est?

- Els russos han invertit més a la Península que aquí. Qualcú ha
invertit a Mallorca però no sabem si en vendran més.
Concretament, fa uns mesos un grup de russos volia comprar
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les inversions que toquen, això és una colònia.

- O sigui, vostè ha vist com una inversió o una compra s'ha
desfet a causa de tots aquests tipus de qüestions?

- Sí, perquè els clients demanen i demanen, volen garanties i
aquí resulta que, de vegades, no els en podem donar.

- En realitat només han de vèncer els obstacles que ha de
superar qualsevol espanyol quan vol comprar.

- Sí, igual, el mateix, exactament igual. Però això atura la
inversió. Per què va caure tant la construcció i per què hi ha
hagut aquest volum d'empreses fallides? Idò perquè la inversió
no hi ha anat. I si n'hi ha, perquè després d'esperar tres anys per
obtenir una llicència de construcció, ja no la vol fer, o les
circumstàncies ja han canviat. Arriba un moment que no saps si
tens una Administració, que pagam entre tots, per ajudar-nos o
si la tenim per fer-nos la punyeta. És que és una cosa horroro-
sa, això. L'Administració està al servei dels ciutadans, que som
els que la pagam, i resulta que no ens dóna els serveis que
demanam. És un gran problema.

-Vostès han dut el cas de Michael Douglas. Tenen relació els
comentaris que ha fet amb els problemes que va tenir amb
l'Ajuntament de Valldemossa?

- Sí, nosaltres el duim, encara que aquest cas s'ha arreglat, que
ja no hi ha problemes. Però bé, el que dic té relació amb molts
d'assumptes, en part s'han arreglat i en part el resultat ha estat
lamentable. Ara tenc un problema amb uns estrangers que han
comprat un solar devora la mar i no poden fer res perquè
Costes ha fixat una delimitació errònia. He demanat a Costes

que rectifiquin però no hi ha manera. Primer em demanaren
una documentació exhaustiva per veure si trobaven algun
defecte; i ara que la tenen, és correcta i no tenen excuses, no
em contesten, l'expedient està mort de riàlles. Això no es pot
fer, és impossible funcionar així. Els missers podríem estar tot
el dia darrera l'Administració, sense trepitjar el despatx, perquè
estam fent papers a una finestreta. I si l'administrat no
compleix li cau una multa, una sanció un rècarrec, de tot. I a
l'Administració, mentre, no li passa res. I un país mai no podrà
funcionar d'aquesta manera.

- Sembla vostè ben enfadat.

- El problema és que hem de ser uns atl·letes olímpics per
poder, anar superant una barrera, i altra, i altra, i ara a botar, i
així sempre. És que..., per exemple, els camps de golf. I per
què no hi ha d'haver camps de golf si ens fan falta? Si estan
ben situats, si utilitzen aigua residual, aquest camp de golf no
crea cap problema, ni ecològic ni de cap casta. El que sí crea
un problema és que el terreny estigui abandonat i preparat per
prendre's foc durant l'estiu. El dia 28 de desembre vaig llegir,
supòs que era una innocentada, que es volia fer un camp de
golf a La Trapa. Idò, no sé per què no s'hauria de poder fer un
camp de golf allà. A pesar que el terreny de La Trapa no és bo
per fer un camp de golf, si ho fos segur que no hi hagués hagut
un incendi com el que hi va haver. A Capdepera va ser el camp
de golf que va aturar l'incendi. I si hi va a aquest camp de golf
durant el mes de febrer el veurà ple de gent que juga, devora
uns ametllers preciosos que mai no han estat així de bé. I, bé,
déim que volem turisme de qualitat; sí, clar, però feim tot el
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contrari, si els volem els haurem de donar alguna cosa. Miri, el
cas de Formentor. L'hotel Formentor està tancat durant

l'hivern, imagini que s'hagués pogut fer el camp de golf. Jo
tenia uns clients anglesos que el volien fer, la societat Golf
Formentor; aquesta gent tenia una promesa de venda, de tres
milions de pessetes, per fer aquest camp. Però clar,
l'Ajuntament ens va començar a demanar compensacions, per
exemple que comprassin La Fortalesa. Però La Fortalesa no era
dels meus clients i, ja em dirà...,havien d'invertir 400 milions
en La Fortalesa quan possiblement els seus propietaris no la
volien vendre? I també volem una plaça, deia l'Ajuntament. I
què passa? Resulta que el client que vol fer una inversió en un
camp de golf ha de gastar més de quatre-cents milions per
comprar una finca que no vol i fer una plaça que no sap ni on
és? Llavors, clar, resulta que el camp de golf no és rendible o,
per ser-ho, s'han de construir devora un munt d'edificis que
espanyen el lloc. Si no hi ha visió, si V únic que hi ha és
demanar compensacions, voler sucar un inversor com si fos
una vaca, el que passa és que la vaca arriba un moment que ja
no té més llet.

i ser realistes. Si els estrangers se n'anassin i no venguessin els
turistes, els mallorquins hauríem de tornar a emigrar, encara
que no sé on perquè tots els llocs estan malament. Miri, és
absurd pensar que el turisme deixi de comprar perquè el senyor
de Deià es vol comprar una finqueta, entre altres coses perquè
aquest senyor de Deià la pot comprar perquè té un bar on hi
van els turistes.

- Es detecta ja el turisme o el tipus de resident que es pretén
atreure des d'instàncies oficials, estrangers que, gràcies a la
comunicació informàtica, viuen i treballen per al seu país
aquí?

- No n'hi ha molts però n'hi ha; però encara és una mica prest
per parlar-ne d'això. Tampoc no comptam amb els mitjans
necessaris per oferir tot el que aquesta gent voldria. Nosaltres
tenim el problema de la comunicació; en primer lloc, si hi ha
una vaga ens perjudica moltíssim, quedam aïllats. I no es
cregui, una vaga de transport perjudica molt més el turista de
segona residència que no el turista de xàrter de masses. Perju-
dica aquell a qui li agrada una certa qualitat en les
comunicacions, aquell que no es pot quedar aïllat aquí perquè
necessita sortir. Les persones que fan negocis des d'aquí no
poden estar subjectes als problemes d'un aeroport insuficient i
saturat. Ja sabem que fan unes obres molt importants a
l'aeroport, però mentre no estiguin acabades perdem moltes
possibilitats d'uns anys boníssims.

REALISTES

- Els ajuntaments també actuen en funció de la pressió popular.
De vegades, la inversió estrangera perjudica clarament la gent
d'aquí. Hi ha pobles de la Serra on els naturals del poble no hi
poden residir perquè no tenen capacitat adquisitiva per

competir amb els estrangers i comprar una casa.
- Els despatxos tradicionals que fins ara treballaven amb
estrangers, tenen ara, amb l'augment de les inversions, molta
més competència?
- Jo vaig començar fa devers 35 anys i, bé, en aquella època hi
havia molts pocs despatxos que es dedicassin en exclusiva o en
gran part a tractar amb estrangers; tampoc no hi havia massa

missers que
dominassin idiomes.
I bé, cada vegada hi
ha més gent amb un
títol universitari,
tenim una universitat

que cada any treu
moltíssims
llicenciats en dret...,
lògicament pens que
és millor que cada
vegada hi hagi més
gent amb
coneixements...i què
he de dir, si hi ha
més competència,
que és bona, que la
gent s'espabili. I,
abans, els estrangers
pensaven que tot ho
deixàvem per a
demà i crec que, ara,
a molts de

despatxos, la feina
surt amb molta més

rapidesa que en els
despatxos estrangers,
i a moltes empreses
també.

- Desgraciadament, estam supeditats a les lleis del mercat. Si el
que pretenem és que baixin els preus i que no comprin els
estrangers, tornaríem temps enrera, quan els d'aquí tampoc no
podien pagai* perquè no tenien feina. I tornaríem a emigrar a
Santo Domingo o a Cuba, eh!; per tant, és millor no ser beneits
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Taula rodona entre Miquel Costa (President del Col legi d'Agents de la Propietat Immobiliària)
i Josep Francesc Blasco (Notari de Calvià).

Entrevi sta a Joan Sastre (Secretari de 1 a Uní ó de Pagesos de Mal 1 orca)

Guetos de luxe
per Magdalena F. Mulet

Diese Zeilen sind für die meisten unserer Leser ein Fremdkòrper in dieser Veròffentlichung, sie sind also zu vergleichen mit den
Làndereien, die von Auslàndern im Inneren Mallorcas erworben werden, und die dann kein armer Hirte mehr betreten darf. So
zumindest stellen es unsere Gaste dar... Diese Worte, die für so viele leider nur eine unverstandliche Aneinanderreihung von
Buchstaben sind, kònnten uns die in zwanzig Jahren auftretende Inkommunikation vor Augen führen, die entsteht, wenn wir

weiterhin erlauben, daB sich das mallorquinische Hinterland zu Luxusanlagen entwickelt, also zu einer Gesllschaft inmitten einer
andern Gesellschaft, sowie den Problemen, die so etwas mit sich bringt.

dir que volia conquerir Mallorca i a rel d'això va sortir un
decret on es prohibia Mallorca, que va afectar no només
Mallorca sinó també altres zones de costa. I quin problema hi
havia? quan un estranger volia comprar havia d'anar als
militars perquè li diguessin sí o no. I què passava, idò que al
fons es tractava de gastar quaranta o cinquanta mil pessetes a
canvi de res, d'un permís, i si no s'obtenia aquest permís, per
parlar clar, el que es feia era que dos espanyols feien una
societat limitada i llavors venien les participacions davant
notari o corredor de comerç i s'havia acabat la història... i tot

Els alemanys volen viure aquí però, en general, no amb
nosaltres, amb el perill que això suposa per a la nostra llengua i
la nostra cultura, tenen una raó poderosa: la seva moneda.

ONA - És real aquesta imatge que actualment es dóna des
dels mitjans de comunicació que Mallorca es ven als
inversionistes estrangers, sobretot alemanys?

Costa: Jo crec que no és real dir que hi ha un allau, sí és cert
que hi ha un major
moviment

d'estrangers que no
hi havia ara fa un

any o dos. Però no és
un abús i paii des del
punt de vista d'agent
immobiliari. És cert

que es fan
operacions però això
s'ha fet sempre i no
és massiu. Hi ha
casos aïllats, com és
ara la compra de
Biniorella, que son
espectaculars. Però
en general demanen
molt, fan moltes
voltes però compren
o no compren.

Blasco: A mi

m'agradaria fer un
poc d'història:
Mussolini quan hi
havia el govern de la
República aquí, va
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això no és d'ara.
Si anàssim a Ses Salines o a la Colònia de Campos, trobaríem
vertaderes sorpreses, per tant l'alarma d'ara és injustificada
perquè sempre ha estat així. Quan s'havia de demanar un

permís els militars no miraven res, i es va vulnerar la llei
moltes vegades, ho organitzaven per municipis, i era vigent per
a zones no urbanitzades, perquè a pobles i zones urbanitzades
no ni ha problemes perquè les places, els carrers són públics,
en canvi a zones rústiques es pot tancar tota una franja i posar-
hi una bandera alemanya.

però a un moment determinat invertir en un negoci és prioritari
i deixen la residència per a un altre moment.

Blasco: Per a un alemany comprar un apartament a Peguera és
la meitat que per a un espanyol i si no entenem això no
entenem res.

Costa: El poder adquisitiu, clar.

Blasco: Ja hi ha zones, com és ara Cala Fornells on els rètols
són en alemany, tot està escrit en alemany, són guetos que fins
ara han estat a la costa però que ara se'n van a l'interior.MERCAT COMÚ

Quan entràrem al Mercat Comú, ningú no se'n va recordar
d'això i amb una circular els militars digueren, "com que us
heu oblidat d'això, els ciutadans comunitaris ja no necessiten
aquest permís". I tot això es descobrí sis mesos després que
Espanya hagués signat el tractat d'adhesió comunitària. Però és
igual perquè abans compraven ben igual, feta la llei feta la
trampa, encara que ara és més a cara descoberta.
En tot cas no es pot jutjar si això és bo o dolent. Evidentment
m'estimaria més que comprassin els mallorquins, però em
sembla que no es pot prohibir, perquè som a un mercat lliure.
Endemés no ho hem de plantejar en aquests termes, sinó que
hem de considerar que si al camp mallorquí no li donam
sortides, si ha d'acabar en camps de golf envoltats
d'edificacions, perquè ningú no s'ha d'enganyar, el que
interessa són les edificacions i no els camps de golf, el camp
desapareixerà. Si féssim unes mesures, des del Govern, que té
competències per fer-les, per tal de defensar aquest patrimoni,
idò no seria tan dolent i em sap greu perquè ja ho he dit,
m'estimaria més que fossin els mallorquins els compradors. En
tot cas l'agricultura a Mallorca és el que els francesos
anomenen ja fa molt "Agriculture de loisir", i per tant del que
es tracta és de legislar per regular anar a fer quatre tomàtigues.

Costa: Hi ha dos tipus de clients; el que vol la mar i
generalment cerca un apartament i després el que vol això que
ells anomenen la "finca", una casa al camp amb terra però no
molta, al Pla de Mallorca.

"ELS RESIDENTS PODRAN DECIDIR LES MUNICIPALS"

Blasco: Mira el doctor Kraff, ha comprat tot un poble i ara és
un poble alemany, però què hi podem fer, si l'hem venut?
I ara ja poden votar a les municipals, i hi haurà baties
alemanys amb la qual cosa temes com la normalització lingüís-
tica seran una broma. Clar això no serà a les properes eleccions
ni a les següents, però arribarà.

Costa. Ara hi ha 25 mil residents estrangers i poden esser 50
mil d'aquí uns anys. Dels quals quan n'hi hagi vuit o nou mil a
un mateix poblet, s'organitzaran, sens dubte.

Blasco: Això no passarà a Palma evidentment, però sí a pobles
on amb 300 vots tens un regidor, i això és fotut.

Costa: De totes maneres el tema plantejat així, és a dir, des del
punt de vista que la presència d'estrangers pugui distorsionar o
molestar la vida dels habitants d'aquí s'hauria d'analitzar més
profundament. Perquè llevat dels casos aïllats que veus una
bandera alemanya quan passes, i això és només una qüestió de
mal gust, en general són respectuosos amb l'entorn i amb allò
que compren. Perquè el nivell cultural i econòmic d'aquesta
gent és alt, són professionals liberals.

ONA - A través de la seva activitat professional com a notari
ha detectat un major volum d'operacions de compra
d'inversionistes estrangers ?

Blasco: Totalment, alemanys. Hem passat tres etapes, una
francesa que acaba amb la crisi d'Alger, l'etapa anglesa fins
que els cau la Commonv^ealth i ara l'alemanya, d'aquí deu anys
o parlam alemany o la normalització serà difícil. ONA - Això pel que fa a la conservació del patrimoni, i la

conservació de la terra?
Costa: Ara els alemanys són els únics compradors estrangers
que hi ha. Els anglesos són tots venedors. Es tracta que avui a
Europa dominen els alemanys, tenen una moneda forta, la
pesseta es devalua... Encara que també n'hi ha que amb la
reunificació prefereixen invertir dins l'ex-república
democràtica alemanya.

Costa: La terra que envolta les construccions són el cinturó que
preserva la seva intimitat. Perquè ningú no es pugui acostar.

LEGISLAR LA NOVA SITUACIÓ

Blasco: Jo entenc que el que hauria de fer el Govern balear és
no tant de prohibir que els alemanys comprin, la qual cosa no
és possible, i no vull entrar en valoracions, sinó legislar
aquesta nova situació: dir, aquestes terres que eren de conreu,
ara ja no ho poden esser, però el que no pot fer és edificar-les,
les ha de conservar, tenir-ne cura i no urbanitzar.

Blasco: Dóna-los dos anys i els tendrás tots aquí.

Costa: Jo tenc clients que havien d'invertir a Mallorca i després
de gestions molt avançades han decidit no comprar i em consta
que han invertit els doblers al que era el Berlín de l'est.

ONA - Llavors aquest tipus d'inversor per què compra a
Mallorca?, per establir la seva segona residència o per
especular?

Costa: Això és així avui per avui, i el que passa és que cada
ajuntament té les seves normes urbanístiques. A Alcúdia
exigeixen quinze mil metres i a una altra banda n'exigeixen
cinquanta mil, però això no té res a veure amb les
nacionalitats.Costa: Hi ha de tot n'hi ha que volen una segona residència
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finques disseminades que no donen res, que paguen
contribucions encara que siguin poques i que estan cansats de
tenir-les per res i les posen en venda. I com que els
mallorquins ara no estan per comprar, ido es venen ais
alemanys que són els que compren, no té més historia. I també
vull dir que ara aquesta gent comença a posar una mica els
preus perquè les quarterades només tenen un preu fix de tres
milions i mig a Muro i a Sa Pobla, la resta és oferta i demanda
i la demanda és de nacionalitat alemanya.

Blasco: Però la normativa hauria d'esser per a tota Mallorca,
una norma urbanística que dictás el Govern per a tota Tilla
perqué així no s'entén.
Un deis desastres majors d'Espanya és que Turbanisme és en
mans deis municipis.

Costa: S'haurien d'unificar les normes urbanístiques, hi estic
d'acord.

CAMPS DE GOLF
ONA - 1 quins són els preus?

Blasco: Ciar, i anem a veure a deu o

quinze anys vista què punyetes volem.
Perquè fa anys, un arquitecte bastant
famós nord-americà em digué;
desenganya't Pep, Mallorca serà Los
Angeles: una enorme extensió de
ciutat amb un poquet de camp. I tenia
raó. A mi no m'agradaria veure-ho,
però si no ens preservam d'això
acabarem així. I vull destapar un parell
d'hipocresies, perquè els camps de golf
amaguen la trampa per poder edificar
zones que d'altra manera no es podrien
construir.

Costa: Són molt variables. A les

proximitats de Palma el terreny rústic
de protecció paisatgística o ramadera,
no urbanitzable, en aquest moment està
entre un milió i un milió i mig a tres
milions la quarterada, és a dir, entre
cinc-centes i mil pessetes el metre.
Val a dir que el que sí és cert és que el
mercat es mou manco. Es a dir, hi ha
manco operacions anuals, els
mallorquins no compren i per això
sembla que els estrangers compren més.

Blasco: Compren menys els que
haurien de comprar. El problema és
molt greu, o els poders públics se'n fan
càrrec o no té remei. L'agricultura a
Mallorca no té remei, s'ha de dir ben
clar, per què no s'ha d'incentivar una
agricultura d'oci, ben regulada? Perquè
tampoc no es tracta de tudar els doblers
públics com fins ara, sinó d'afavorir que
els mallorquins puguin comprar per dur

a terme una agricultura d'oci, perquè no som pagesos.
El camp mallorquí tant si ens agrada com si no, no dóna per a
més, tret de petites zones com són ara Sa Pobla.

Costa: Ja en sobren de camps de golf!

Blasco: Que facin una legislació que
reguli les edificacions de manera que
es preservi un camp dedicat a
l'agricultura d'oci.

Miquel CostaCosta: I que fossin rigorosos per tal de
preservar i respectar l'estil de les
construccions. Això va passar a Bendinat, que començà amb
un camp de golf i ara ja està sobreedificat, no és Magaluf
perquè és una altra qualitat, però el fet és que ja no hi ha sòl.

ONA - Fins a quin punt aquest "vendre les cases..." suposa
una descapitalització?

OFERTA I DEMANDA

ONA - Aquesta pressió sobre el camp mallorquí, obeeix a uns
determinats interessos ? Blasco: Venem el patrimoni.

Costa: Es clar, si avui vas al Registre de la Propietat, al terme
de Calvià per exemple, potser hi hagi un 25% de propietaris
estrangers.

Costa: Es tracta que els alemanys tenen una economia que més
o manco funciona i per tant compren fora.

ONA - I ara Mallorca està més a la venda que abans?
Blasco: Què dius un 25%!, deu passar d'un terç.

Costa: Hi ha moltes coses en venda, però les compres per part
d'estrangers són més evidents també perquè ara els mallorquins
no compren, ells són els únics que compren i per això sembla
que compren més.

INSEGURETAT JURÍDICA?

Costa: Hi també hi ha un altre tema, es dóna amb certa
freqüència el eas d'un estranger que ven a un altre estranger, no
residents, i aquí si que no hi ha res a fer. És Toferta i la deman-Blasco: Els alemanys eompren perquè ara són els que tenen els

doblers i no són ni millors ni pitjors que els altres. Si repassam
les inversions a Mallorca, França dominà fins que passà allò
d'Alger, després passà als anglesos i ara als alemanys.

da.

Blasco: Jo el que dic és que si no hi ha una certa sensibilitat
per part del Govern d'aquí, per incentivar la compra del camp
mallorquí per als mallorquins, que no Than de comprar amb
doblers públics, però sí amb uns certs incentius... no anam
enlloc. No podem dir "que no venguin alemanys". Es tracta
d'incentivar, amb exempcions fiscals per exemple, perquè el

Costa: Una finca rústica que no produeix res des de fa molts
d'anys; dóna despeses. Mantenir-la costa doblers i no hi ha
ajudes oficials.
Tots coneixem gent mallorquina que té, per herències, petites
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camp es pugui mantenir. Però és evident que el Govern balear
no té aquesta intenció. El tema no és pegar pedrades als
alemanys, perquè el que fan és aprofitar-se'n d'una situació que
nosaltres regulam.

Blasco: Jo sé per la meva experiència personal que no es tracta
només d'una qüestió d'idioma, perquè volen parlar no només en
alemany sinó amb un alemany.

Costa: Sí, això és terrible. És així. Tenen la idea fixa que les
seves coses són superiors. I llavors sempre són enganyats per
un alemany, jo tenc clients que han estat enganyats per
constructors alemanys establerts a Palma, per exemple.

Costa: Ja s'ha començat amb qualque cosa, com per exemple la
retenció fiscal del 10% de la venda.

ONA - Què passava, fugien?
Blasco: Els emigrant espanyols a Alemanya als anys 60 eren

enganyats pels coordinadors espanyols
de l'emigració, és clar, t'enganya
aquell de qui te'n refies.

Costa: Sí, a les clares. De deu clients
nou ja ni s'ho plantejaven, perquè no
tenien altra propietat a Espanya i per
tant era impossible qualsevol tipus de
pressió.
D'altra banda, quan ens referim a
incentius, vull dir que campanyes del
tipus de la de l'Ajuntament de Palma
amb les façanes, amb subvencions per
tal que els mallorquins o estrangers
puguin mantenir el camp mallorquí,
perquè encara que no sigui per fer-hi
conreu és necessari, ajudarien molt.

Costa: Per a ells el Mallorca

Magatzine és la bíblia, a través
d'aquest mitjà els alemanys compren
des de les flassades fins a la rentadora.
En aquesta publicació s'ofereixen fins
i tot cases de cites alemanyes a
Mallorca mitjançant un telèfon mòbil.

UNA SOCIETAT DINS L'ALTRA

ONA - Es va creant una societat dins
una altra.

Blasco: No farien falta subvencions
bastaria per via impositiva: tipus podrà
pagar en un termini ics.
Afavorir que els mallorquins poguessin
tenir unes facilitats. I això tenc per a mi
que no aniria contra la legislació
europea. El Govern balear té
competències per fer-ho. Seria un mal
menor.

Blasco: Al fons d'això hi ha el tema

molt més greu i important que d'aquí
vint anys Mallorca pugui arribar a
esser una colònia alemanya, amb el
que això suposa de pèrdua d'identitat.

ONA - Però aquest raonament no és
alarmista ?, perquè a Mallorca fa
molts d'anys que hi ha anglesos que

resideixen aquí, que no aprenen una paraula de mallorquí ni
de castellà...

Josep BlascoONA - Aquests inversors, segons la
vostra experiència, quin coneixement
tenen quan arriben de la nostra societat?

Blasco: Cap.
Costa: Però els anglesos no són tan dominadors, són més
respectuosos. La presència anglesa data de trenta anys i mai no
ha tengut cap impacte en la cultura i la vida mallorquina. La
seva presència no ha estat agressiva.

Costa: Cap.

Blasco: El primer que fan és cercar un notari que parli
alemany. Els alemanys són gregaris, obeeixen a veu de
comandament, els agrada fer tots el mateix al mateix temps,
aquest és el seu caràcter. Arribaran fins on nosaltres vulguem
que arribin.

Blasco: L'alemany té un sentit de la colonització que l'anglès
ha perdut i que el francès no ha tengut mai.

ONA - / això no obstant són els primers que han demanat
respecte per l'entorn i per la natura.Costa: Els alemanys només cerquen el sol i els preus d'aquest

sol nostre són assequibles ara mateix.
Costa: Aquesta és la contrapartida.

ONA - Estan disposats a acceptar les normes però no a
integrar-se... Blasco: No es tracta de fer una pel·lícula de bons i dolents i

endemés, els alemanys no són els pitjors colonitzadors. Però es
tracta que s'han de posar barreres perquè Mallorca no passi a
esser una Alemanya del sud.
I llavors hi ha la qüestió de la reciprocitat!, anem a comprar
una quarterada de Selva Negra i veuràs... Jo ho sé perquè he fet
feina sis mesos amb un notari a Munic. Però aquí, es queixen...

Costa: Ean colònies i van a un metge alemany, a un electricista
alemany, i si poden duen els seus operaris perquè arreglin les
cases. Compren productes alemanys, etc...
Creuen que aquí no podem fer les coses ben fetes.

Blasco: Això és Àfrica.
ONA - Parlen d'inseguretat jurídica.

Costa: No confien en Espanya.
Blasco: Sí, però al seu sistema tampoc no hi entraries.
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Costa: Quan l'immobiliari ofereix una finca se suposa que és
lliure de càrregues i gravàmens i ho demostra amb un certificat
del Registre, però entre la data d'aquest certificat i l'escriptura
poden passar quinze dies i mentre, es podria hipotecar la
propietat, per exemple. Però ara el dia que s'escriptura el notari
treu per fax un nou certificat per confirmar el primer i endemés
tanca el registre deu dies, sota la responsabilitat del registre.
Tot això, que és relativament nou, no s'ha explicat bé a

Alemanya i per això parlen d'inseguretat.

Costa: No poden o no volen comprendre que cada país té les
seves lleis i voldrien que aquí fóssim com allà.
La inseguretat jurídica és molt relativa. Ells diuen no entendre
que aquí hi hagi un valor de mercat, un valor cadastral, un
valor d'escriptura... Pretenen que no ho entenen, però tampoc
no volen declarar el valor real!

Blasco: Però la culpa és de notaris, immobiliaris etc., perquè
els permetem entrar al Joc.

ONA - I la inseguretat jurídica quant a temes urbanístics? Blasco: S'hauria de divulgar tot això perquè sapiguessin on
compren. Encara que difícilment els convenceràs, el que sí
hauran de saber és que si compren a Espanya hauran d'acatar
les lleis espanyoles, escolti, això és Espanya. Aquí ens hem de
plantar.
Si llavors volen dur l'electricista, no ho podem prohibir, encara
que és molt trist, però molt humà. Però en temes legals, que
quedi tot molt clar.

Blasco: Llevat de la Llei de costes i quatre casos puntuals no hi
ha inseguretat jurídica en temes d'urbanisme.

Costa: S'ha avançat molt, avui els notaris estan connectats via
fax amb el Registre de la Propietat. D'això es queixaven amb
raó els estrangers.

ONA: El mateix han fet els hotelers mallorquins quan han
invertit a l'estranger.

Blasco: Perquè entre l'escriptura i el registre hi havia un lapsus
de deu dies que permetia el frau. Ara quan es fa l'escriptura es
tanca el Registre. Però això ells no ho saben i es pensen que el
seu sistema de tancament és més efectiu que aquest. Costa: Sí, però fa que els mallorquins deixem de guanyar uns

doblers i no hauria d'esser així.

"La temptació
és grossa"

Entrevista a Joan Sastre

El secretari de la Unió de Pagesos no pogué assistir a la convocatòria, per la qual cosa, i per tal de reflectir
l'opinió d'aquest col·lectiu, posteriorment va respondre un qüestionari on li plantejàvem els principals temes

tractats a la Taula rodona.

Per a Sastre la situació per la qual travessa el eamp mallorquí
només s'entén si es fa una anàlisi de la falta de previsió que hi
ha hagut en els darrers quaranta anys i que ha fet que el camp
mallorquí deixàs progressivament d'esser rendible amb el
conseqüent despoblament. Segons Sastre "mai no s'ha fet un

pla director, sempre hem anat a bot de mata, sense plantejar
quin tipus d'agricultura volem o millor, quin paper ha de tenir
dins la societat mallorquina".

"El camp mallorquí -analitzà Sastre- deu tenir vuit mil perso-
nes, d'aquí deu anys en tendrá 1.500, i si el camp no té futur, és
ben natural que davant l'oferta d'un guany immediat el pagès
vulgui vendre, però de totes maneres, les vendes que ara es fan
sovint són de terres que no són de conreu actualment i que
estan abandonades fins que no ve un inversionista i les compra.
A la zona del Pla, de Sant Joan, que jo conee, de moment no és
el pagès que ven la terra; no hi ha un esclat, ara, però hi ha un
perill: ja es comença a notar la presència d'estrangers als
pobles, a botigues, a foravila passejant. Però el que ara ven és
el gran propietari que tenia una gran possessió a la serra de
Tramuntana, per exemple, que ja no era productiva. Però a la
Serra hi ha dues-centes finques, i en haver-hi dos-cents
propietaris estrangers ja s'haurà acabat el negoci..."

"DE MOMENT QUI VEN NO ÉS EL PAGÈS
QUE CONRA LA TERRA"

La venda de terres, segons el nostre entrevistat, va molt lligada
al futur de fagricultura, avui molt incert.
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De moment el pagès que explota la seva terra no l'ha venuda, i
per tant, com a Unió de Pagesos, aquestes inversions són una

preocupació relativa. Encara que si no hi posam remei, sí la
vendran, i llavors ja estarà fet.

Endemés, els preus d'avui ja són especulatius i el que especula
no és el pagès precisament."

"LA TERRA NECESSITA QUALQUE COSA MÉS
QUE RESPECTE"

"NO PODEN POSAR-SE BARRERES AL CAMP"
A la pregunta de si els estrangers són respectuosos amb la terra
el secretari de la UPM respongué que els alemanys "són
respectuosos amb les lleis i amb el patrimoni, però la terra
necessita qualque cosa més que respecte. Ells volen estar

tranquils. Respecten el patrimoni arquitectònic,
les cases més polides són les seves, s'hi gasten
els doblers... perquè no miren prim. Però el
problema que podem tenir i que té un difícil
control legal és que no s'integren, no els
interessa. Faran candidatures per defensar els
seus interessos i el destí de la nostra cultura ens

fugirà de la mà, i això no ara, però d'aquí deu
anys no serà res estrany".
Qüestionat sobre les mesures que es poden
prendre per evitar que es creï una societat dins
una altra contestà dient que "per evitar això
s'hauran d'establir mesures concretes però és
mal de fer perquè vivim a la Comunitat Euro-
pea i des del punt de vista legal no hi ha molt a
dir, la pagesia necessita esser un poc més
rendible per tal d'evitar que el pagès es vegi
obligat a vendre, la resta és oferta i demanda i
perfectament comprensible. Els alemanys
compren perquè es ven. Però descapitalitzar-se
és pa per a avui i fam per a demà. Ara a un
pagès pel seu tros li poden donar quinze
milions, i clar si ell per treure'n un ha de fer
feina més d'un any, ven. El preu el fixa la
condició paisatgística del terreny i mai la seva
productivitat.
Si el pagès tengués una mínima possibilitat de
mantenir la terra i el patrimoni, no hauria de

vendre, perquè qui evita la temptació evita el perill."

"Compren i el primer que fan és tancar la finca, i clar això
suposa problemes de servituds de pas, de respecte de lleis no
escrites, però que s'havien mantengut per molts d'anys, els
estrangers n'entenen poc de
lleis no escrites -diu el
secretari-.
El camp mallorquí
tradicionalment no era

barrat a no esser que hi
hagués bestiam.
Els nostres governs no
poden impedir que
comprin, són ciutadans
comunitaris, però el que sí
han de fer és vetllar perquè
tots juguem amb les
mateixes regles de joc."
Per a Sastre "el que s'ha
d'evitar, mitjançant plans
directors, és que el Pla de
Mallorca es converteixi en

petites urbanitzacions de
quartonets amb casetetes. I
sobretot s'han de fer

respectar, i en això no hi ha
diferències entre

mallorquins i estrangers,
les lleis municipals i
supramunicipals, perquè ja
n'hi ha, per tal d'evitar la
urbanització del camp
mallorquí. Llavors la nacionalitat del propietari no afecta en
aquest sentit el camp mallorquí. Altra cosa serà la influència
que això tengui a la nostra cultura.
El que no es pot fer és legislar per llavors no fer complir les
regles de joc establertes, hi ha d'haver un control.
No es pot evitar que comprin aquí, però es poden posar regles,
posar barreres perquè no posin barreres al camp mallorquí".

1
1

i
Joan Sastre

"LA POLÍTICA AGRÀRIA COMUNITÀRIA NO VAL
PER A EXTENSIONS PETITES COM LA ILLENCA"

Segons Sastre "la política agrària comunitària ha afectat molt
el pagès mallorquí. Mallorca és una illa i això vol dir que
tenim el terreny limitat per la qual cosa tot aquest tipus
d'operacions ens afecten molt més, a la Meseta castellana, per
exemple, el problema quedaria molt diluït.
Les subvencions sols airiben per obtenir una renda com la
d'anys anteriors. Molts de pagesos voldrien esser conreadors
del medi ambient, funcionaris foravilers que tenen cura del
camp perquè estigui sembrat, però això no basta per incentivar
la gent a anar a la pagesia, encara que molts signarien avui".

"L'AGRICULTURA ENCARA QUE NO SIGUI RENDIBLE,
ÉS NECESSÀRIA PER AL FUTUR DE MALLORCA"

Interrogat sobre el futur de l'agricultura, a la qual ara
s'afegeixen aquests problemes digué que "hem d'esser
optimistes i pensar que l'agricultura forçat ha de tenir futur,
perquè és imprescindible com a suport d'aquest turisme que
volem i perquè no és possible dedicar-se a una sola indústria,
la turística, si volem anar endavant com a societat equilibrada
hem de diversificar-nos i comptar amb l'agricultura. S'ha de
diversificar el risc".
Per a Sastre, "vendre la terra avui a canvi d'uns doblers és no
planifiear el futur. Però això hi ha d'haver una solució des de
les institucions perquè a nivell individual és mal de fer
entendre-ho i si al pagès li donen el que ell només pot guanyar
fent molta feina molts d'anys, agafarà els doblers, és humà.

Quant a la personalitat d'aquests nous inversors Sastre afirmà
que el coneixement que ell tenia dels alemanys era escàs i que
en "tot cas els que van a la Cooperativa de Sant Joan a cercar

qualque sac de fems no són els mateixos que compren les
possessions, el poder adquisitiu de les persones de la
nacionalitat que siguin condiciona també la seva manera
d'esser i d'enfrontar la vida".
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Fila que fila,
filarà

Entrevista a Aina Molí

per Gina Garcías

Com una Penélope que ha rebutjat tots els impostors,
que no ha cedit a les temptacions fàcils dels falsos pre-
tendents i s'ha mantengut per sempre leial al seu somni
més preuat, Aina Moll fila i fila, i remunta una i altra
vegada les successives desfetes. I és un poc també com
La balanguera, la personificació entranyable i pacífica
del patriotisme en temps difícils, la memoria viva del
seu pare, estic per dir que la més llesta de la saga. La
cara molt neta, la pell quasi transparent de tan fina, els
cabells d'aquella manera, Aina Molí vesteix i camina
com un pre-adolescent de sexe sense despuntar. Se les
sap totes, és tan impermeable a l'adulació com al desà-
nim i té tan ciar i tan precís el sentit just del paper que
ha de jugar a la nostra historia que mai no es cansa de
la funció.

he de fer el que pugui i si resulta que després no ha servit per a
res, ido, mala sort! Si tornás néixer, ho tornaria a fer.

-Ha estat una vida de sacrifici o una opció amb resultats feliços?

-No, de sacrifici no. Mon pare deia -tornem-lo a citar- quan el
varen nomenar doctor honoris causa, "Honoris Causa no, laboris
causa! Fer feina sí, honors no..." I sempre que li donaven un

premi deia, "per què m'han de premiar, si jo precisament gaudeix
de fer feina?" Jo crec que tot això mereix dedicar-li una aten-
ció... Tampoc no és dedicar-li gran cosa, sinó una feina, un in-
terès, cadascú té la seva vocació professional i la meva és aques¬
ta.

-Des de sempre?

-Jo vaig acabar la carrera l'any 53 i pràcticament des d'aquell
moment em vaig incorporar a fer feina amb mon pare, en els
darrers toms del Diccionari, i a totes les cabòries que, duien en

aquell temps I^lompart, Jaume Vidal i Moyà... Fèiem plans, in--Tota una vida dedicada a allò que diuen "normalització lingüís-
tica". Ha valgut la pena? tentàvem fer coses... En realitat, des que als catorze anys vaig

començar a anar a les "lectures poètiques", que en aquell temps
eren com a clandestines... sempre. I llavors, quan vaig anar a

Barcelona, a fer els estu-
dis regulars, també fèiem
classes d'amagat de lien-
gua i de literatura catala-
nes, a un pis d'uns profes-
sors magnífics que havien
tret de la Universitat per
posar-n'hi d'altres ben do-
lents...

- És que tu penses que ha estat una feina perduda, que hem fet
ratlles dins l'aigua? No,
no... La família Moll
som una gent molt tos-
suda, i així com mon

pare va considerar que
havia de fer el Dicció-
nari i va fer feina cada
dia durant dotze o tret-

ze anys sense tenir cap

esperança de veure'l
publicat, i deia, "si no
es pot publicar, pacièn-
cia, però jo el faré..."
Idò jo, amb això de la
llengua, pens igual, que

Aina Moll, filla de Francesc de B. Moll va néixer a Ciutadella l'any
1930. Llicenciada al 1953 en Filologia romànica per la Universitat de
Barcelona, va ampliar estudis a París, Estrasburg, Frankfurt i Zúric.
Participà en l'elaboració de l'Atlas Lingüístico de la Península Ibèrica i
als dos darrers volums del Diccionari Català-Valencià-Balear. Participà
el 1.962 en la fundació de l'Obra Cultural Balear. Va ser membre de la
Comissió mixta de transferències Estat-Consell General Interinsular de
les Balears. Entre 1980 i 1988 va ser directora general de Política Lin-
güística de la Generalitat de Catalunya. És membre del Institut d'Estudis
Catalans, secció Eilològica, i des del 89, coordinadora general de la
Campanya de Normalització Lingüística de les Balears. Ha escrit llibres i

I articles de divulgació, sempre referits a la llengua catalana.

-Ha patit la soledat dels
que tenen la raó, sempre
ha trobat consol a un re-

dol de gent com vostè ?
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L'ATREVIDA IGNORÀNCIA-No, jo precisament ho dic molt sovint a la gent que pensa com
jo i que també treballa per la causa però que és més impacient i a
vegades es desanima i diu que no hi ha res a fer... Els dic, hem de
ser conscients que nosaltres vivim dins un cercle petit d'interès
per la llengua, per la cultura i per la nacionalitat catalanes, de tal
manera que ens arribam a creure que tothom pensa com nosal-
tres. I hem de ser realistes, saber que no tothom pensa com no-
saltres i llavors hem de ser capaços de, tot i mantenint la calor
que dóna un grup de gent cada vegada més nombrós, actuar sa-
bent que hi ha molta gent que, sense ser-nos hostil, no s'ha plan-
tejat mai les nostres preocupacions, i duu la rutina de segles de
disglòssia assumida, i que això no s'arregla en quatre dies.

-I que els arguments basats en la ciència i la història es col·loquin
al mateix nivell de debat que els tòpics nascuts de la ignorància
i la irracionalitat?

-Fa temps que he pres la decisió de no anar als debats on encara
els ponents plantegen si el mallorquí és o no és català i coses
com aquestes. Perquè seria com anar a discutir si dos i dos són
quatre o no són quatre. De fet, ja no hi ha taules rodones on els
ponents facin intervencions d'aquest tipus. Ara, que en els
co/-/oquis surtin preguntes com aquesta, bé, les contestam, però
ja no és gent a la qual s'hagi co/-/ocat en un pla d'igualtat. El que
sí molesta és que els diaris encara publiquin cartes d'aquest tipus
en nom de la llibertat d'expressió.

DE LA CEBA

-Quan sent anomenar el qualificatiu "de la ceba", què en pensa?
-Se senten impotents per denunciar-ho ?

-No record de què va, però bé, mon pare tenia una ceba penjada
dins el seu despatx que li havia regalada no sé qui, o, vaja, una
fotografia d'una ceba preciosa, i deia "com que som de la confra-
ria "de la ceba", mira aquesta ceba!", i la va enmarcar... No ens
sap cap greu que ens diguin "de la ceba" 1

-Una vegada que Pep Llompart ho va dir, hi va haver una pluja
de cartes que l'acusaven de dictador. Jo crec que la responsabili-
tat dels directors dels diaris és evitar la publicació d'aquests es-
crits. Si no ho fan deu ser que pensen que aquest tema encara
suscita morbositat, que encara és comercial.

-Vostè s'hi considera?
Vostè ja no vol intervenir en aquestes polèmiques?

-I tant! Naturalment! Ara, això no vol dir que siguem una masso-
neria, sinó que som una gent molt conscienciada lingüísticament
i cultural i disposada a defensar-ho.

-Ca...! Ho deixam estar. Està tot tan dit i tan repetit! Que cantin!
Igual que sentir ploure!

-La seva etapa de directora de política lingüística de la Genera-
litat, a Barcelona, va ser una migració, un exili, també un oasi?

-De totes formes, vostè és considerada com una de les persones
més dialogants i més conciliadores d'aquest cercle.

-Bé, és que el fet de ser "de la ceba" no vol dir que no puguem
ser dialogants. Es que el mal d'aquestes coses és aquest, dir "és
de la ceba!" com si ho fossin només els radicals. Hi ha de tot,
com hi ha nacionalistes radicals, perillosos, i n'hi ha que defen-
sen la seva llengua i la seva cultura i no són gens perillosos.
Espantar-se de les etiquetes és de covards. Record quejo parlava
dels Països Catalans, i era l'única que ho feia perquè els altres
deien que no convenia... No pot ser, hem d'emprar les paraules
que pertoca, respectant les llibertats dels que no pensen igual,
però sense tenir por a dir les coses pel seu nom.

-No, cap d'aquestes coses. Jo havia estudiat a la Universitat de
Barcelona, i mai no vaig perdre el contacte amb la Universitat
catalana, i també vaig quedar molt vinculada a totes les activi-
tats culturals que s'hi feien. A la Universitat d'Estiu de Prada, al
Grup Català de Sociolingüística, que després va ser el nucli de
l'àmbit de Elengua del Congrés de Cultura Catalana. Jo anava
molt a Barcelona. Llavors ocupar aquell càrrec tampoc no va
suposar un gran canvi per a mi. Venia a veure la família cada cap
de setmana... Quant a respirar... Hi havia tants de problemes que
més que respirar havies de sortir per no ofegar-te. Varen crear la
Direcció General de Política Lingüística al primer Consell Exe-
cutiu de la Generalitat recobrada. Em vaig trobar amb un funció-
nariat que mai no havia fet res en català... Estàvem tots desespe-
rats, però a la vegada i/-/usionats i vàrem anar fent.

-Com els que diuen, encara avui, "la nostra llengua"?

-És que això ja no s'ha de dir. El problema és que encara hi ha
gent que ho diu. Gent que no s'atreveix a dir-li català. Si fins i tot
encara hi ha decrets que diuen "la llengua pròpia de les Balears"
Què no té nom, aquesta llengua? L'Estatut ho diu ben clar. Men-
tre hi hagi recels, eternitzarem el problema. Si a tot el món li
diuen català, a la nostra llengua, perquè no ho hem de dir nosal-
tres?

-Per què la varen nomenar a vostè?

-Això mateix els vaig demanar jo, i em varen contestar, idò, di-
gués qui. I efectivament, vaig començar a passar llista i uns te-
nien en marxa una feina que no podien abandonar, i els altres
pertanyien a determinades adscripcions polítiques, i com que el
que volia el president Pujol era posar-hi qualcú que pogués dir
"la llengua és cosa de tots, facem feina tots..." llavors no hi havia
cap altre que anàs bé. I per això els vaig dir, ja venc, però per un
any només, i mira, hi vaig quedai* vuit.

-No li resulta esgotador haver de lluitar cada dia, repetir el que
és evident?

-Hi ha vegades que ho enviaria tot a rodar, que dic, me n'aniré a

prendre el sol i ja està! Però això li passa a tothom en la seva
feina, no té més importància.
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CATALUNYA NO ÉS MALLORCA

-Quan feia feina allà, comparava amb la situació
que hi havia a Mallorca?

-No, jo sempre he estat molt realista, i he tengut
ben clar que Mallorca no és com Catalunya. Allà hi
havia una consciència cívica molt forta. La pobla-
ció immigrada es volia integrar, la burgesia -llevat
d'un reducte mínim- funcionava en català. La lien-

gua s'ha dit sempre llengua catalana. Tenien ben
clara la diferència entre la llegua estandart i la par-
lada... Tot era molt diferent d'aquí. Allà es podien
fer coses que aquí encara ara no es poden fer.

-Quines diferències de contingut polític hi ha entre
el que va ser el seu càrrec de directora de Política
Lingüística de la Generalitat de Catalunya i el seu
actual càrrec de coordinadora de la Campanya de
Normalització Lingüística a les Balears?

-Diferències? Totes! Allò era un càrrec de govern.
Havia de fer-me responsable i convèncer el Consell
Executiu, el Parlament. En qüestions lingüístiques
sabia que la responsabilitat era meva. Aquí, en can-
vi, no. Aquí vaig acceptar amb la condició que em
cedís el ministeri d'Educació com a funcionària. Ni
tan sols cobr un sou de les institucions autonòmi-

ques. Aquesta és una organització atípica, regida per
una comissió inter-institucional on tots els seus

membres són ara -amb l'excepció del director pro-
vincial del MEC- del Partit Popular, tot i que quan
jo vaig entrar els representants de l'Ajuntament de
Palma i del Consell Insular de Menorca pertanyien
al Partit Socialista. La responsabilitat de l'actuació
és de les institucions, la meva missió només és la de
coordinar. La Comissió Tècnica fa propostes, la Ins-
titucional les aprova i les duu a la pràctica. Clar, la
veritat és que això és impossible de fer funcionar
perquè qui s'encarrega de fer que les coses funció-
nin a totes les bandes. Bé, ara el secretari general de
cada institució té la responsabilitat de la normalit-
zació lingüística, però això no és suficient.

hem estat depenents d'un govern central, i a més a més habituats
que els que tenien poder eren els que venien de fora. D'ençà de la
fusió espanyola, aquí la gent s'ha avingut bé a sentir-se domina-
da per gent de fora, que parlava castellà i que tenia el poder. Fins
fa 50 anys escassos érem terres d'emigració. Aleshores, clar, per
sortir d'aquí necessitàvem el castellà. El castellà era vist com la
manera de sortir de la misèria i obrir-se pas cap el progrés. A
Catalunya, no.

-Confiant-li la coordinació d'aquest ens, la tenen entretenguda,
callada ?

-No, controlada, no. Tal vegada he de dir les coses d'altra mane-
ra, amb més ironia, amb més suavitat, però no me les call. Quan
els senadors varen dir que voldrien que al Senat es parlàs la lien-
gua d'aquí, i varen dir mallorquí, menorquí i eivissenc, els vaig
dir que eonfiava que fos una innocentada... Supòs que no els va
fer cap gràcia, però ningú no em va contestar res. Les coses s'han
de dir, respectant a la vegada sempre les institucions. Nosaltres
encara necessitam potenciar les institucions.

LA INFLUÈNCIA DELS IMMIGRANTS

-El fet d'haver passat de ser una terra d'emigració a una terra
d'immigració, i d'afluència turística, ha fet que s'hagi mantengut
aquest esperit de servilisme lingüístic i poca autoestima de la
nostra llengua?

-Encara no estan suficientment consolidades, les institucions
autonòmiques ? -Jo crec que sí. Si no hi hagués hagut aquest sentiment de servi-

lisme no estaríem així. Fixa't que a Catalunya les onades
d'immigració varen ser també molt fortes, però allà es trobaven-No, amb això tampoc no estam al nivell de Catalunya. Sempre
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-Jo crec que si l'agroturisme creix segons el projecte amb el qual
està pensat, integrarà els turistes en la nostra cultura. A més, a
vegades són famílies que tornen cada any, i aquest fet podria
afavorir l'intercanvi cultural, sobretot si continua progressant -

perquè ha progressat molt- la consciència cultural de la gent de
la part forana.

amb un ambient on la llengua del territori era preuada, on el fet
de saber-la suposava un progrés social, i per tant els immigrants
es volgueren integrar i conèixer-la. Aquí no, aquí els immigrants
veien que aquí la seva llengua era la llengua de prestigi. I fins i
tot, encara que demanassin a la gent que els parlàs en mallorquí,
la gent els parlava el castellà. Els mallorquins mantenguérem
aquest vici disglòssic de canvi de llengua. Llavors, clar, no te-
nien cap necessitat d'aprendre la llengua, i si la volien aprendre
havien de fer un esforç considerable, donat l'ambient. Total, que
la gent del país continuava amb el seu vici secular de canviar de
llengua. I així ens ha anat. La immigració ha contribuït a frenar
la normalització lingüística a les Balears.

ANEM A BALLAR A L'AMPLE

-Quin és ara per a nosaltres, el sentit del ball de bot, del vestit a

l'ample, de les festes populars? Es el mateix que la caseta dels
diumenges, per a la gent que no es resigna a perdre la memòria
però per a qui la vida quotidiana -la feina, l'oci, les relacions...-
és més semblant a la d'un madrileny que a la dels seus padrins o
antics veïns del poble?

-La immigració ha tengut més influència en la situació actual
del català a les Balears que el turisme?

-Jo crec que la cultura tradicional manté vigent tot el seu sentit,
perquè és la nostra. En un món en perill d'uniformització hi ha
també la tendència universal a promoure la diferència, allò que
ens és propi a cada poble. Per exemple, els castellers de Catalun-
ya tenen ara més força que abans, i molts de castellers són gent
immigrada. A Mallorca ara molta gent balla ball de bot en qual-
sevol ocasió, en qualsevol festa personal pròpia. Això no existia
quan jo era petita. Només el vèiem com a espectacle.

-En general la massa turística no sap ni que aquí tenim una lien-
gua pròpia. Però la nostra relació amb els turistes ha estat només
la de xampurrejar-los un parell de mots en francès o en alemany.
L'impacte lingüístic del turisme ha estat mínim, sobretot en reia-
ció a la immigració.

-S'ha de fer una política lingüística per incidir sobre els immi-
grants?

-I entre aquesta cultura pròpia tradicional i la cultura contem-
porània, més uniformitzada, no hi ha un trencament? Existeix
una cultura pròpia moderna, aquí a Mallorca?

-Els hem de fer fàcil l'aprenentatge de la nostra llengua, oferir-
los cursos,etc. Però és prioritari conscienciar la població autòc-
tona. Ara, quan es planteja als immigrants aprendre la llengua, la
seva resposta és "però si a mi tothom em parla en castellà, encara

que jo ho demani em xerren en castellà, quina necessitat tenc?"
S'ha de conscienciar tothom que la llengua és feina de tots, que
la gent sàpiga que no té cap obligació de parlar-la, però sí de
conèixer-la, sempre de forma cordial i solidària hem de fer que
tothom comparteixi la llengua que tenim. Primer els autòctons -

que som els que tenim l'obligació de conservar la llengua que
hem rebut dels avantpassats- i després els immigrants.

-Jo crec que sí. Mira el que passa al món literari. Hi ha una bona
producció i la gent d'aquí se'n duu molts de premis a Catalunya.
En cinema els catalans estan començant, tot i que els costa molt.
Quant a revistes, a València n'han sabut fer una. No és fàcil, pero
comença a haver-hi prou creativitat. Ara, és per això que jo pari
sempre de Països Catalans. Una cultura que es pugui aguantar en
el món no pot comptar només amb una població molt petita, de
600 mil habitants dels quals la meitat no són d'aquí, per donar-li
suport. En canvi, si hi ha un territori amb set milions que parlen
català ja es pot aconseguir. Per això és tan important no voler
tancar-se.

LA INFLUÈNCIA CULTURAL DEL TURISME

-Quina ha estat la influència del turisme en la nostra cultura?

-És difícil de saber. És més fàcil mesurar la influència cultural
de la immigració, però no la del turisme. Perquè la televisió ha
envaït totes les cases, i mostra la diversitat cultural del món, i a
la vegada la seva progressiva uniformitat cultural. Per tant és
molt difícil saber quina part dels canvis correspon a la influència
turística, o si s'haurien produït igual, degut als mitjans de comu-
nicació, sense que haguessin vengut els turistes. La realitat és
que vàrem ser un poble no preparat culturalment per rebre els
turistes, que no valorava prou bé la cultura pròpia, i que hagué
de rebre una massa de turistes que tampoc no parlava bé ni el
castellà. El resultat ha estat un contacte molt pobre, sense cap

profit cultural entre autòctons i turistes.

-Vostè s'atreviria a donar les pautes, d'aquest model cultural
modern i alhora propi?

-Ai, no, no m'atreviria en absolut. L'única pauta la va donar Cos-
ta i Llobera: "Siau qui sou i volau amunt com l'àguila" i La ba-
languera, quan diu que la soca més s'enfila quan més pot arrelar.
O sigui, s'ha d'aconseguir la conjunció d'arrelament total a la
cultura pròpia, i després obertura total, i com més, millor.

ELS COLORS NACIONALS

-I aquest projecte cultural, nacional, pot ser assumit per tot el
ventall polític o hi ha posicions incompatibles, excloents?

-El turisme ha crescut a les zones costaneres, moltes desertes
fins a llavors. Ha estat servit per gent forana. L'interior ha que-
dat com l'espai que salvaguardava les essències de "lo nostro".
Ho pot espanyar, l'agroturisme?

-Mira, jo no som de cap partit polític i som nacionalista. Quan el
que es defensa és una identitat nacional no es pot pretendre que
sigui només d'un color polític. A una nació hi ha d'haver tot
l'espectre. Des de l'extrema dreta a l'esquerra. Ara, també hi pot
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haver partits nacionalistes de diverses tendències. El que per a
mi és una desgràcia és que s'identifiqui nacionalisme només amb
un determinat partit polític. Així no anirem enlloc. Necessitam
que el nacionalisme impregni tots els partits polítics, i que alho-
ra cada un mantengui la seva ideologia.

-Segur que els nins que s'eduquen a una escola íntegrament en
català, no estaran en el futur en una situació de desavantatge?

-Si el Centre té un bon projecte lingüístic, no. Els nins són per-
fectament capaços d'aprendre les dues llengües. L'única cosa que
em podria preocupar d'això és que alguna escola ensenyàs mala-
ment el castellà, o l'ensenyàs bé però inculcàs als alumnes una
animadversió cap al castellà. Ningú no ha de provocar una anti-
patia cap a l'altra llengua. Però en qualsevol cas, en una societat
on el castellà és tan dominant, tothom surt sabent prou castellà.
El que no és segur és que sàpiguen prou català. Estic convençuda
que meitat i meitat no basta. Els que fan tot l'ensenyament en
català són els únics que poden tenir garanties de saber-lo prou

-De totes formes, qui havia de dir que un dia vostè s'enfrontaria
a l'Obra Cultural Balear que contribuí a crear, als partits nació-
nalistes i als progressistes, per defensar la política lingüística
del Partit Popular? Ha tengut cap moment de dubte, de
vacil·lació?

-Jo no m'he enfrontat a ningú, eh? Quan jo vaig saludar amb tant
d'entusiasme l'Ordre de la conselleria d'Educació sobre

l'ensenyament en català, ningú no s'hi havia oposat.

bé.

-Quan cada vegada més es valora el "mestissatge" com a ele-
ment d'enriquiment humanístic i cultural, aquí la gent que tant
defensa el català no va en sentit contrari?

-Però quan la va defensar amb més força va ser justament des-
prés de les crítiquesfrontals que liferen l'OCB, el PSM i el PSOE.

-És clar, llavors vaig haver d'explicar per què. Ningú no m'havia
de fer rectificar. Jo puc estimar molt el meu germà i normalment
estar-hi d'acord i discrepar en qualque ocasió. Jo respect els al-
tres, però vaig donar els meus motius. Ja veurem després qui té
la raó. Ja em va passar el mateix amb el tema de la cooficialitat
del català. Els nacionalistes catalans em varen fallar, ells som-

niaven amb l'oficialitat única. A la llarga varen comprendre que
la cooficialitat ben entesa vol dir que cada llengua sigui en el seu
territori la més important. Jo vaig ser més tossuda que els altres,
i el temps m'ha donat la raó. Amb el Decret estic segura que
passarà igual. La gent més impacient hauria de saber de quina
situació partim i que es fa
més via anant a poc a poc.

-Els que van en sentit contrari són els altres. Mantenir la perso-
nalitat pròpia no és tancar-se, és, també estar obert als altres. A
la meva família tenc una cunyada basca, una altra alemanya, un
cunyat mig madrileny mig mallorquí, un altre mig galleg i mig
ceutí, etc., i la cosa funciona bé. La llengua de la família Moll és
la catalana, però cap d'ells no ha hagut de renunciar a res, uns
parlen també alemany amb els seus fills, altres castellà, i no pas-
sa res. És una obertura total, només faltaria. Però només sent tu
mateix, tenint una personalitat pròpia, et pots obrir als altres.
Això és el mestissatge, d'altra manera és la disglòssia.

EL CATALÀ ÉS UN

BON NEGOCI

-La llengua s'aprèn a les
escoles, però quasi no

s'empra a l'Administració,
ni als mitjans de comuni-
cació, ni a la Justícia. Si
aquesta batalla està perdu-
da, si només s'insisteix afer
del català un vehicle edu-

catiu, l'escola pot ser un
element de normalització o

una fuita de la realitat?

-Que no s'empra a l'Admi-
nistració pública? Molt
més que a l'empresa priva-
da, i de cada vegada més.
Ara, cada vegada més,
aconseguir un bon lloc de
feina tant a l'Administració

pública com a l'empresa
privada, pot dependre de
saber català. Comença a ser
un bon negoci, saber català.
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Mustafa Boul-Harrak té cara de "moro". Ho és. I em

recorda aquella cançó de Marina Rosell que parla d'un
"marronet" que, en el fons, "no és tan negre com
nosaltres". Està acostumat a una actitud positiva!

contrària a la "marroneria" dels que per un color de pell
0 per una manera de viure comencen criticant i acaben

agredint físicament. Té tant per defensar que fins i tot el
sorprenen les preguntes fetes en sentit contrari: sobre el

que pot criticar.
També li costa una mica arribar a dir que ell mai no es

faria amic dels agressors, però no dubta gens quan li
deman què pensa de la pena de mort. Diu que fins i tot,
en el fons dels més dolents com són els terroristes o els
narco-traficants hi ha una persona que s'ha de respectar.

I mentre ho explica té una mirada clara.
Ha fet moltes feines, ha viscut a molts llocs, ha estudiat
i segurament té més cultura i més intel·ligència que els
cercamiques o els grans teòrics que han de fer sempre
puntualitzacions de gorrionet o d'àguila. Ell les fa de

persona i jo, asseguda a l'altra part de la taula, som ben
conscient que pari amb una persona humana que,

sobretot, té una energia molt positiva. En Mustafà és una
persona "guapa".

-Veig que darrera la teva taula hi tens un cartell amb la frase
"racismo es fascismo". Em podries explicar com la interpre-
tes?, el racisme es sempre feixista?

feixista. Hi pot haver qui no es vulgui relacionar amb un negre
i que, a la vegada sigui una bona persona.

Permet que ho dubti.Elscolots
guapos"

del nord i
del sud

-El racisme sempre ve d'ideologies feixistes i és present,
sobretot a moviments d'extrema dreta com s'ha vist a Itàlia, a

Alemanya i altres païssos de la U.E. Aquestes ideologies
sempre ataquen els dèbils, els diferents, els estranys, les
minories. I això ens preocupa molt, ja que els impulsors
d'aquests comportaments no es limiten a fer declaracions,
exposar les seves opinions. Passen a la pràctica. I no ataquen
sols a nivell cultural o social. També ho fan a nivell fins i tot
físic. Ho hem vist també a Espanya.

-Bé. Jo entenc que la xenofòbia és sols un aspecte de rebuig
social, mentre que el racisme està fonamentat en una ideologia
política. I pens que a Espanya els grups racistes són molt
minoritaris, com els "cabezas rapadas" que, al cap i a la fi
tenen el seu origen a ideologies feixistes.o a

-Fins a quin punt l'embolcall, l'estètica i els rituals d'aquests
grups no suposen una certa manipulació dels que en formen
part?

-Bé, així ens podem situar en el context d'Espanya. Ja sé que
no es pot definir el país en el conjunt com a racista o
racista, però, creus que hi ha molts d'espanyols racistes?

-Sí. Jo crec que la majoria dels "cabezas rapadas" són
manipulats per gent adulta. Gairebé tots no tenen ni vint anys i
sovint s'ho agafen com a una moda. I rebutjar els estranjers o
les minories ètniques, dur els cabells molt curts o vestir-se de
determinada manera forma part d’aquesta moda, però si es
profunditza en la seva mentalitat es veu que en el fons no tenen
arguments i aquí és on entren els grups d'extrema dreta que
s'aprofiten de les ganes de ser diferents dels joves per induir-
los a aquests comportaments, a dur a terme accions racistes
que estan relacionades amb les ideologies polítiques dels
inductors

no

-Jo crec que no, que no hi ha molts d'espanyols amb mentalitat
racista, amb el significat del terme racisme, però sí que hi ha
bastants de xenòfobs.

RACISME I XENOFÒBIA

-/ quina diferència hi veus entre xenofòbia i racisme?

-La xenofòbia a vegades ve de persones que no tenen ideologia
Entrevista a Mustafa Boul-Harrak -Bé, tu has relacionat clarament el feixisme i el

racisme amb la dreta, però, també hi pot haver
racismes d'esquerra?per Joana Maria Roque

-També hi pot haver una extrema esquerra que caigui
en el mateix punt de trobada que l'extrema dreta. L’
element comú és la violència. La història ens ha
demostrat que l'extrema esquerra també mata perso-
nes per qüestions sols ideològiques. A Espanya va
succeir en molts de casos i jo pens que la violència,
pura i dura, o sigui, sense arguments, significa
feixisme.Mustafa Boul-Harrak va néixer l'any 1961 a Tánger (El

Marroc). Va acabar el batxillerat, especialitat en Ciències
Naturals. Després va estudiar Físiques i Químiques durant
dos anys a la Universitat d'OUJDA. Es va fer membre de la
Unió Nacional d'Estudiants Marroquís i a les manifestacions
o revoltes sobre el tema del pa i de Talimentació del 83/84
va esser detengut, per la qual cosa, segons diu, no va po-
der continuar la mateixa carrera i es va canviar a

Econòmiques. Va esser condemnat a 18 mesos i a la presó
va treure el segon curs d’Econòmiques. Va aprovar el ter-
cer a fora de la presó i després, segons explica, li varen
treure la beca per motius polítics i li va resultar impossible
continuar estudiant al seu país per mor de la situació
econòmica general i la dels seus pares en concret.

Es va posar a treballar a unes mines del seu país i, de bell
nou, es va aficar al món del sindicalisme o associacionisme.
Després -a 1987- va decidir anar a França per acabar els
seus estudis, però se li varen acabar els doblers i el
passaport quan va ser a Andalusia. Va anar a Madrid i a
Barcelona. Va oblidar les seves intencions de continuar a

la Universitat i de Catalunya va passar a Eivissa, on va
treballar a la construcció. Allà va començar a interessar-
se per la situció dels treballadors immigrants a aquestes
illes i des de principis dels anys 90 s'encarrega d'un gabinet
dedicat al tema a CC.OO.

TOLERÀNCIA

-Anem al que significa "no ser racista ". És tan sols
uniformar les cultures o millor es podria entendre
que és, sobretot, ser respectuós amb altres cultures?

-No ser racista, en la meva opinió significa ser
tolerant amb les coses que t'envolten. Per exemple a
una societat hi pot haver cultures molt diferents i si
no hi ha un respete mutu d'ideologies, es pot generar
un conflicte que no s'atura mai. I, a la vegada, una
persona no racista ha de saber conviure amb els que
l'envolten i quan s'arriben a entendre les opinions
dels veïns, de l'entorn se sol esser tolerant.

INTEGRACIÓ I RESPETE

-A vegades s'ha entès per integració "fer tornar com
nosaltres". Tu, què en penses?

-Hi ha una cosa molt clara, un negre no pot perdre
mai el seu color, un musulmà no pot perdre la seva
cultura, o la seva identitat, com no ho pot fer un
cristià. Jo darrerament entenc millor el terme

"integració". Pens que vol dir gairebé el mateix que
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a viure aquí i no tenir cap interès per aprendre la
llengua d'aquestes illes.
Des de fa uns quants anys a CC.OO. elaboram un
estudi sobre els estrangers comunitaris i no
comunitaris i veim clarament la diferència de la
possibilitat d'inserció dels ciutadans dels països de la
U. E. i dels que no ho són. Veim que devers un
cinquanta per cent dels que provenen de països
comunitaris no volen saber res de la cultura d'aquí i
formen els seus propis grups, encara que hagin decidit
establir-se aquí. I si jo em vull establir a una societat i
la consider com a lloc d'acollida no ho faig sols per
guanyar-hi doblers, sinó també per viure-hi en tots els
sentits : llengua, costums... sense renunciar a les
meves, és clar.
Tornam esser al que dèiem al principi de l'entrevista,
es tracta d'entendre les coses. I, si no es poden
entendre, s'han de preguntar i demanar facilitats per
poder rebre de les societats d'acollida molts d'elements
que enriquesquin. Crec que els immigrants,
comunitaris o no, que no volen saber res dels
espanyols, dels catalans o dels mallorquins, cometen
un error i que destorben tota la feina que fan o feim
moltes persones per crear una societat multicultural i
tolerant, a la qual hi puguin conviure races i societats
distintes.

LES REGULACIONS COMUNITÀRIES

-Bé, ja que has tret el tema dels immigrants
comunitaris i no comunitaris, què opines de les
regulacions de la U.E sobre immigració?

-Jo puc entendre perfectament que la U.E. vulgui
regular la immigració a través de normes i que tengui
acords globals en els quals hi estigui inclosa la lliure
circulació de capital i de mà d'obra i que, per això doni
facilitats als ciutadans europeus o comunitaris per
moure's o desplaçar-se d'un lloc a l'altre d'aquest
«imperi» sense dificultats, però hi ha coses o també
acords que toquen la sensibilitat de la humanitat i els

drets fonamentals de les persones. Això succeeix quan la
immigració es relaciona amb la delinqüència, el terrorisme o el
narco-tràfic i es fan normes per castigar aquests fets en
conjunt. Jo crec que qualsevol país ha de castigar fortament
aquests fets, però la immigració és una altra cosa: no és una
delinqüència.
Durant els anys seixanta o setanta, la Comunitat Europea es va
beneficiar molt de la mà d'obra estrangera. Per exemple des de
1965 fins a finals dels anys 80, El MaiTOC va fer convenis amb
el centre i el nord d'Europa per exportar mà d’ obra que fes
treballs concrets i ara quan ha ambat la crisi i l'atur, pensen
que si redueixen el nombre d’immigrants podran solucionar el
problema econòmic i que si restringeixen l'entrada per als
treballadors no comunitaris podran acabar amb la delinqüència
i a més a més defensar la pròpia cultura, però jo pens que no,
que això és una política equivocada i racista, ja que la situació
cultural i econòmica de la U.E. no es deu precisament a la
presència d'immigrants, sinó més aviat a errades dels
governants i a una certa política amb una clara direcció
econòmica.

convivència, inserció a una societat multicultural o multiracial,
però no crec que sigui positiva la integració per fer que
cadascú renunciï a la seva identitat. Per a mi el més positiu o el
que s'hauria de fer seria procurar que les diferents cultures
poguessin conviure sense que ningú no hagués de renunciar al
que li és propi.

-Així que segons tu, no sols hauríem de parlar de "bi” o de
"multilingüísme", també de "multiculturalisme"?

-La llengua és important, però no ho és tot. Jo pens que un
estranger que vol anar a viure a un país té l'obligació
d'aprendre la llengua local. No sols la de l'Estat, també la local
per poder entendre's amb la societat. Crec que la cultura també
ens ha de servir per comunicar-nos amb altres cultures i que no
ha de ser mai un motiu d'enfrontament o d'imposició a un altre.

-Parlem ara com a país o societat receptora. Creus que, en

general els que som membres d'aquesta societat illenca donam
facilitats per aprendre la nostra llengua als que hi vénen a
viure?

-D'afavorir els rics?
-Encara hi ha qui no, n'hi ha alguns que jo anomen fanàtics que
et rebutgen si encara no has tengut temps d'aprendre la llengua
del país, però és una equivocació, com ho és a la inversa: venir

-Sí, clar, en el fons és això.
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ESPANYA, UN PAÍS DUR més de quinze anys. Quan els treballadors mallorquins varen
passar a ocupar llocs diguem-ne més rendibles que el camp, els
marroquís varen començar a immigrar per treballar a
l'agricultura. Segons les temporades en venien tres-cents o
quatre-cents tots d'una mateixa tribu que viu prop de Melilla. I
els poblers varen veure que els eren útils, per la qual cosa,
quan es va donar un termini per regularitzar aquesta situació es
varen fer molts de contractes de treball. I els marroquís varen
poder tenir un contracte de treball i fins i tot, llogar una casa,
malgrat una actitud de l'Ajuntament bastant negativa. Els
responsables municipals ens deien que Sa Pobla sols podia
absorbir setanta persones, així, en números rodons, i, fins i tot,
hi va haver negatives a l'empadronament, quan tothom té dret a
empadronar-se.
Després, a poc a poc, la situació es va anar consolidant, encara
que una part de la societat poblera continuava rebutjant els
immigrants marroquís. Ara hi ha un grup de joves poblers que
tenen una actitud molt similar a la dels "cabezas rapadas" de la
qual hem parlat al principi. Són els que rebutgen el "moro" i
que sovint agredeixen els marroquís amb insults com "moro
asquerós" o coses per l'estil. Fins fa poc es donava poca
importància a aquests joves, però, com es va publicar a la
premsa local, un dia varen passar a l'agressió física i, el que és
més greu en presència de la Policia Local des del primer
moment. Tot va succeir a un bar bastant conegut a Sa Pobla i
quan els marroquís varen pregar els policies que
intervenguessin, ho varen fer d'una manera contrària al que
hauria estat lògic i coherent, ja que es varen limitar a demanar
la residència als marroquís i a un fins i tot quan era a
fambulatori i l'atenia el metge.

-Aquesta situació, és la mateixa d'Espanya o hi ha trets
característics ?

-El nombre d'immigrants legals a Espanya és inferior al de la
resta de països comunitaris i la llei d'estrangeria és la més dura
de totes les que s’ apliquen en el països de la Comunitat. Aquí
les autoritzacions de residència sempre estan subjectes a un
contracte de treball i si no es té, els treballadors poden esser
expulsats. A altres països comunitaris no és així. Quan es té
permís de residència, es podria dir que els treballadors
estrangers han estat "adoptats" per les societats corresponents.

-Quin és el resultat final de tot això?, arriben menys perso-
nes?, ho fan de forma il·legal i passen a l'economia
submergida ?

-Cada vegada tenim més treballadors irregulars o
indocumentats que ja treballen en el país. L'Administració ho
sap, però no vol intervenir o ho fa en sentit negatiu. Quan
detenen treballadors estrangers en una situació de total
indefensió, sense contracte de treball, ni Seguretat Social, en
lloc de castigar els empresaris, que són d'aquí, expulsen els
treballadors i els neguen tots els drets. I això beneficia molts
d'empresaris, sobretot a sectors molt concrets i molt coneguts
del camp, la construcció, el servei domèstic....
Hi ha molts d'immigrants indocumentats que tenen cura de
xalets d'altres immigrants rics o, fins i tot, alguns "narcos". I el
ministeri de Treball, en aquests casos ni vol, ni intenta
intervenir, ja que la llei impedeix entrar a domicilis particulars
per inspeccionar el que hi ha dedins, però si no es paga la
Seguretat Social d'aquests treballadors, no poden obtenir
permís de residència. Tot això vol dir que 1’ Administració està
d'acord amb el que els passa a aquests treballadors, que,
sobretot són, persones humanes.

MÉS DE CENT MIL PERSONES

-Se sap quants d'immigrants no comunitaris viuen en aquestes
illes ?

-Crec que hi ha més de cent-mil persones.
-Acabes de dir que hi ha immigrants pobres que treballen als
xalets d'altres immigrants rics. Aquests darrers deuen tenir
menys problemes de residència...

-la CC.OO, rebeu moltes consultes o demandes d'ajut?

-Durant 1994 hi va haver, en concret 3.400 consultes, sobretot
per temes laborals. Ja que els immigrants han de tenir un
contracte per poder renovar la residència i amb la situació que
s'ha creat després de la reforma laboral, hi ha una preocupació
constant per aconseguir una certa estabilitat o continuïtat a la
feina.

-No tenen problemes, ni de residència ni de res. Jo he vist
expedients de treballadors en els quals s'aporta la
documentació de xeics o d'altres que no tenen cap tipus de
permís de residència. Els més castigats són els treballadors i
els pobres que es troben en una situació infrahumana i de
desesperació total. Per exemple, l'any passat vàrem intervenir
en el cas d'una treballadora de Zaire que havia treballat a un
xalet o, millor dit, un palau de Son Vida amb un ministre del
seu país durant tres anys, sense gairebé sortir més que per fer
una volta en cotxe. Era una dona pobra, negra, immigrant.
Abusaven d'ella, no la deixaven comunicar-se amb l'exterior,
no li donaven cap salari. I, quan va tenir un accident laboral, ja
que va caure d'una escala, va haver d'anar a fer rehabilitació a
la Creu Roja i es va començar a comunicar amb les infermeres
i amb altra gent fins que nosaltres vàrem intervenir. Vàrem
denunciar el cas i res. Va resultar que la negra no tenia cap
dret, mentre que el ministre negre sí que en tenia.

-Quines vies d'informació o comunicació utilitzau per donar-
vos a conèixer?

-Com que no s'ha fet res per conquerir la integració dels
immigrants, solen estar agrupats a guetos amb els quals
nosaltres estam en contacte per fer-los arribar la informació
que creim que els pot interessar. També estam en contacte amb
serveis socials dels ajuntaments i de Càritas per repartir una
mica el treball ja que hi ha coses que nosaltres no podem
cobrir i a la inversa, ja que els ajuntaments ens solen enviar les
persones que tenen problemes de caire legal o laboral.
Per altra part també es dóna una gran mobilitat d'un lloc cap a

a altre a l'interior de l'illa i cap a la Península per cercar un
treball o altre, la qual cosa fa molt difícil que es pugui dur
endavant una tasca sindical o de tipus organitzatiu.

ELS INCIDENTS DE SA POBLA.

-Ja que parlam de casos molt concrets que han succeït a
Mallorca, voldria que explicassis els incidents amb
treballadors immigrants de Sa Pobla.

-Sa Pobla és un poble que rep treballadors marroquís des de fa

-Se sap quin és el percentatge de dones immigrants?

-Deuen esser aproximadament el 45 per cent i la majoria són
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sudamericanes i asiàtiques o filipines que treballen en el servei
domèstic.

-Jo crec que hem de distingir entre els moviments islàmics i el
fonamentalisme militar. Crec que aquestes persones troben
justificació a la seva existència quan agafen armes i surten al
carrer a matar, sense saber tan sols qui van a matar ni com el
van a matar. A alguns casos sí, com a Argèria on els integristes
fanàtics varen fer una campanya contra els estrangers que
vivien al país i que fins i tot havien col·laborat a la guerra
d'Argèria contra la colonització francesa. Ho feien per demos-
trar la seva força, però pens que molts d'ells són persones sense
ideologia. Això també en certa manera va ser culpa del govern
argelí. Després de la independència hi va haver una forta
repressió i es va crear una forta desconfiança del poble argelí
cap el F.L.N (Front d'Alliberament Nacional) i altres
moviments progressistes, però hem de tenir en compte que els
fonamentalistes no actuen sols, sinó que tenen el suport d'altres
països com Iran. Pens que la possibilitat de crear un govern
democràtic a Argèlia i acabar amb els integristes és bastant
complicada, encara que s'hauria d'intentar obrir el govern a la
participació d'altres forces que s'oposassin al fanatisme dels
integristes i també al dels mateixos militars, amb el suport dels
països europeus.

-També hi ha moltes famílies senceres d'immigrants? entre les
que hi pugui haver, com es vigila l'educació dels infants?

-És un tema bastant preocupant, sobretot, per a les famílies que
comencen a arribar ara o en els darrers temps i especialment si
vénen de països no castellano-parlants, ja que no entenen la
llengua i no es poden integrar si no se'ls ajuda especialment.
L'any passat hi va haver un problema bastant important a Sa
Pobla amb vuit o deu nins escolaritzats que tenien moltes
dificultats per integrar-se a les classes. Hi va haver bona
voluntat per part del MEC que va organitzar un programa
compensatori amb un monitor bilingüe, la qual cosa va donar
bons resultats, però no hi ha hagut continuïtat i enguany hi ha
més nins marroquís sense cap ajut. La directora del Centre ens
telefona gairebé cada dia per demanar què poden fer, però la
solució hauria d'esser de l'Administració i no fa res.

COMPORTAMENTS REBUTJABLES

-Passem a un altre tema. Ja ha quedat clar que no es
pot rebutjar ningú per mor de la seva raça o color,
però des del teu punt de vista o còdig moral, quines
són les actituds de les persones que creus que s'han
de rebutjar?, i de quin tipus de gent no et voldries fer
amic ?

-És una pregunta bastant difícil de contestar, una
cosa és no poder conviure i una altra rebutjar però,
per exemple jo puc rebutjar un "cabeza rapada", la
qual cosa no vol dir que no el pugui tenir com a veí.
Puc viure prop d'aquestes persones- conviure- però
no puc ser amic seu ja que l'amistat té unes
connotacions i unes definicions diferents. Esser amic
d'algú vol dir tenir coses en comú: principis,
ideologia, confiança, relació social...O sigui, jo no
podria ser amic d'algú que tengués uns plantejaments
totalment diferents als meus, però això no vol dir que
no hi pogués conviure sense conflictes a una societat
plural a la qual hi hagi un respete mutu.

-Però a aquesta societat també hi ha actituds o
comportaments gens respetables, o no és cert?

-Sí, és clar, la veritat és que jo no puc respetar un
terrorista, un feixista, un narco... els he de denunciar,
ja que perjudiquen molta gent. La societat ha de
prendre mesures dures contra aquesta gent.

LA PENA DE MORT

-Ja veig pels teus comentaris que no deus estar
d'acord amb la pena de mort.

-No, no hi estic. Darrera del terrorista, el feixista, el
narco-traficant... sempre hi ha un ésser humà. S'ha de
jutjar i s'han d'aplicar penes de presó pei-pètua o el
que sigui, però mai no s'ha de matar cap persona en
nom de res.

-Ja hem parlat de feixisme i d'altres actituds d'intole-
rància. També voldria que em donassis la teva opinió
sobre el fonamentalisme islàmic.



ona 36

Cadenes
daurades

En no molts de metres quadrats, just davant les cases
noves de l'Ajuntament de Calvià, comparteixen espai
en ordre i desconcert una agència immobiliària, The
Golden Chain, una societat limitada dedicada a

rescatar els estrangers que cercaven un oasi de repòs i
s'han perdut en la selva mortal de la burocràcia i els
papers, l'Instituto de Propietarios Extranjeros, i un

"lobby" de defensors dels malmenats residents a les
urbanitzacions i les desurbanitzacions que han
rururbanitzat Mallorca, Ciudadanos Europeos. Al
front del triple muntatge s'asseu una escocesa de
cinquanta anys i densa biografía: Kate Mentink.

Entrevista a Kate Mentink -Comencem així com cal. Què és Ciudadanos Europeos i com va
sorgir.

per Antoni Llompart
Després de dotze anys, l'Institut de Propietaris Estrangers S.L. va

entendre que els problemes dels estrangers que
vivien als seus petits ghettos, a les urbanitzacions,
amb la seva gent, no tenien cap consell a nivell
municipal que els representàs col·lectivament
davant l'Ajuntament. Fou així com, a iniciativa de
l'Institut, formàrem Ciudadanos Europeos. El
nostre fundador, el senyor Svenson, ja feia dotze
anys que treballava a l'Institut de Propietaris, el
nostre president és un espanyol, madrileny, i el
vice-president és holandès. Altres tres persones i
jo mateixa completam la directiva nacional de
l'Associació. I som rúnica dona prou boja per
embarcar-me amb tota aquesta feina.

-Molt activa, en cpialsevol cas. Com ho fa per
desfer-se'n, a la vegada, de tantes coses: l'agència
immobiliària The Golden Chain, TInstituto de
Propietarios Extranjeros i, ara. Ciudadanos
Europeos? Com s'ho fa per encabir-ho tot en
Tespai d'aquesta oficina?

-No ho sé, realment. Faig massa feina, és veritat.
Els dos o tres darrers anys han estat molt pesats,
sort dels meus companys i empleats que fa anys
que treballen amb mi i hi tenc molta de confiança.
Els primers mesos de Ciudadanos Europeos varen
esser molt durs, tot estava per fer i jo estava molt
tota sola. Ara ja s'han format els comitès i tot va
més rodat.

-Si ho he entès bé, Tobjectiu de Ciudadanos
Europeos és incidir davant els ajuntaments.

-Davant l'Administració, en general. No tenim res
a veure amb els partits polítics, encara que hem de
treballar-hi, amb els partits. Vull dir que no tenim
cap ideologia concreta. El que pretenem és tenir
una representació real. Pensem que en aquests
moments la gent ha perdut confiança en els
polítics. Ho ha reconegut el president Clinton als
EUA, ho hem vist a Itàlia i a molts de llocs
d'Europa. No ens interessa, per tant, esser un partit
polític. Som una associació que vol representar
realment els residents de les zones turístiques però
no únicament els estrangers sinó tots els europeus
i, per tant, aquí, a Mallorca, també els mallorquins
i els espanyols.
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"YO DOY FE" la nacionalitat del comprador. A part d'això, també hem tengut
contactes amb l'Administració, inclòs el president Cabellas, per
dir-los que gran part deis problemes es deuen únicament a la
manca d'informació i ais mals entesos.

-Aleshores, quin és el nexe d'unió, la matèria comuna que
aglutina grups tan diversos? Problemes del seu lloc de
residència, afers immobiliaris...?

-I ja n 'han obtengut resposta, de les administracions ?
-Exactament això que dius! Volem integració a tots els nivells: en
les qüestions municipals, en les qüestions immobiliàries, en els
negocis... i en la cultura. Per això tenim un partit de futbol al
camp de Magaluf aquest mateix cap de setmana entre el Neuhaus
d'Alemanya i el Platges de Calvià. Volem, per tant, tocar tots els
aspectes de la vida, però sobretot els problemes de les
urbanitzacions, que són problemes tant dels mallorquins, dels
espanyols, com dels estrangers.
Ens dedicam, sobretot a les qüestions legals. Als problemes que
comporta als estrangers la decisió de venir a viure aquí, perquè
sovint no coneixen... no saben quines són les seves obligacions,
els seus drets.
Pots veure al primer titular del darrer número de la nostra revista,
la revista de l'Institut de Propietaris Estrangers, la frase "yo doy
fe", que acompanya la firma dels notaris. I això, sovint, no ha
estat ver: segons dades de l'Institut hi ha problemes gairebé en el
vint per cent de les compres. I això és molt! Alguns d'aquests
casos són molt senzills i, de vegades, els podem resoldre en
minuts. Però, en d'altres, la gent afectada perdrà la seva propietat.
En aquesta mateixa oficina ara en tenim dos o tres, d'aquests
casos greus. I hem de pensar que això és un desastre personal,
però també és una publicitat dolentíssima per a Mallorca perquè a
tota la premsa d'Alemanya surten articles que diuen a la gent que
no es pot confiar en les agències immobiliàries de Mallorca, en
els advocats de Mallorca. I això no és veritat, però basta que
alguns casos ambin a la premsa perquè...

-Sí. Ja hem tengut dues reunions molt positives amb el Govern
balear i hem acordat celebrar una gran reunió entre ells, els baties
dels municipis on tenim grups de residents i una representació de
Ciudadanos Europeos per arribar a acords concrets. Hi ha punts
de la Península on ja ho hem aconseguit.

-/ aquesta funció d'intermediació davant les administracions
l'assumeixen únicament amb els seus socis?

-No! A llarg termini la nostra voluntat és representar tot el
col·lectiu de residents. Ara mateix ja tenim més de vuit-cents
socis inscrits, però en realitat representam un col·lectiu força més
ample. Per exemple, en un matrimoni és freqüent que només un
dels cònjuges tengui la targeta de l'associació. A més, els nostres
socis recullen informació no únicament per a ells sinó també per
als seus veïns, els seus amics, etc. Per tant, els nostres vuit-cents
socis poden representar, en realitat, un col·lectiu d'unes tres mil
persones.

"ACTUAM QUASI COM UNA OFICINA MUNICIPAL"

-M'ha dit que hi ha llocs on ja han aconseguit establir acords de
col·laboració estables amb les administracions?

-Sí. A València i Alacant, principalment. La nostra idea és que
l'Administració s'interessi a treballar amb Ciudadanos Europeos
com a única entitat representant, a nivell nacional, dels interessos
dels residents no espanyols i dels propietaris no residents.
Pretenem, ja ho he dit, que hi hagi una oficina que centralitzi la
informació i una persona de Ciudadanos Europeos a cada
ajuntament treballant com a intermediària perquè els residents
alemanys o anglesos puguin resoldre-hi els seus problemes.
Pensem que aquests residents tenen vertadera por a entrar als
ajuntaments. Por perquè no entenen l'idioma, desconeixen els
procediments administratius, etc. Nosaltres, en aquesta oficina, ho
veim perquè cada dia ens ve gent que té alguna qüestió amb
l'Ajuntament.

.. la mala fama s'estengui.

-Exacte! I els que haurien pogut esser els nostres millors
ambaixadors seran els que presentaran aquestes illes com una
terra desastrosa on s'enganya la gent.

-/ quina és la causa d'aquests problemes? Els mals entesos? El
desconeixement de la legislació vigent aquí per part dels
estrangers? 0 també hi ha mala fe?

-Hi ha hagut casos de mala fe. De gent que ha venut terres
hipotecades sense haver-ho declarat
i que, per qüestió de dies, encara no
figuraven al registre hipotecari
corresponent. Però no ens hem de
pensar que siguin només
mallorquins o espanyols els respon-
sables d'aquestes accions: de
vegades són anglesos que enganyen
anglesos, alemanys, etc. I ja és hora
que l'Administració faci alguna cosa
en aquesta matèria, perquè els
particulars no podem fer res més del
que ja feim.

-Ja n'han sabut vostès,
d'instal·lar-se, just davant la
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l’empresa que fundà amb el seu marit, dedicada a la
construcció i remodelació de grans hotels. Ara fa quinze
anys varen instal.lar-se a Mallorca per treballar en la
remodelació i promoció d’una cadena hotelera. Després
de la seva separació matrimonial fundà, el 1987, la seva
immobiliària, The Golden Chain i, fa quatre anys, passà
a ser la representant a Mallorca de TInstituto de Propie-
tarios Extranjeros S.L. També és la coordinadora a
Mallorca de Ciudadanos Europeos.

-Exacte! En aquesta oficina
actuam, quasi cada matí, com
una oficina de l'Ajuntament. I al
cap i a la fi la meva és una
empresa comercial, però amb
molt de gust feim el que podem
fer perquè el vuitanta per cent de
les preguntes que ens fan tenen
la seva causa en el fet que els
residents no comprenen el
paperet que tenen davant.
Normalment són, per tant,
qüestions molt senzilles.
Però també hi ha qüestions més
greus. El cas d'un anglès, bastant
vell, resident a Palmanova que
ha volgut comprar un lloc al
cementen i ens ha vengut,
espantadíssim, en panique. En
panique perquè, pel que li havien

-/ de quina manera podríem donar
una major transparència al sistema
per evitar que es produïssin casos
com aquests?

-A l'Institut hem tengut força
discusions sobre la figura i el treball
del notari. Hem pensat de quina
manera podríem aconseguir una
major seguretat en els transaccions
immobiliàries, independentment de
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A Mallorca tenim unes 150.000 propietats en mans d'estrangers,
segons les nostres xifres, que no han estat desmentides ni pel
ministeri de l'Interior ni pel d'Hisenda en les reunions que hem
mantengut amb ells per tractar aquestes qüestions. De manera que
puc dir que la xifra de 150.000 propietats és, a grans trets, vàlida.
Tenim 25.000 residents censats procedents d'altres països de la
Unió Eropea i calculam que, a més, pot haver-hi 10.000 o 15.000
residents que no tenen la seva tarja de residència.

dit, ha entès que, del cap de cinc anys els seus ossos serien trets
de la tomba que passaria a ser ocupada per un altre cos i, clar,
l'home espantadíssim perquè no ha entès com podien vendre-li
una tomba només per cinc anys. I nosaltres li hem explicat que sí,
que hi havia -ha!- canvis a les tombes però que no eren
exactament així com els havia entès.
Els problemes vénen perquè els residents no han rebut cap
informació en anglès o en alemany sobre qüestions bàsiques. I
són els seus drets! Paguen els seus imposts. Només a Calvià, el
75% dels ingressos de l'Ajuntament prové de l'estranger, dels
turistes, entre residents i no residents. Això és un gran
percentatge! Si us plau, paga la pena donar a aquesta gent una
mica més d'atenció, una ajuda, una informació. Després de dos
anys tenim quatre pàgines de la revista de Calvià en anglès i
quatre en alemany, per primera vegada. I una hora diària
d'emissions en anglès i alemany per la ràdio de Calvià. Ja és
alguna cosa, però en necessitam moltes més.

-Són molts.

ATRAPATS AL PARADÍS

-Molts. Són la gent que fa vint o trenta anys que viu aquí. Gent
que va instal·lar-se a Mallorca quan la vida hi era molt senzilla,
molt barata i poc burocratitzada: fa vint-i-cinc anys, aquí, ningú
no es preocupava dels papers. I ara, que ja som Europa, ells són
vint-i-cinc anys més vells i ja no poden reunir les condicions
necessàries per legalitzar la seva situació com a residents.PER HUMANITAT, PER DEMOCRÀCIA... PER DOBLERS

-Ja m'imagin que aquí haurem d'acostumar-nos al contacte amb
gent molt distinta, un contacte que, a més, ha estat massiu i molt
ràpid, mentre que els períodes d'adaptació poden ser llargs. Però
tenc una curiositat, en altres països europeus on viuen col·lectius
d'origen distint al nacional -pens en Alemanya o en la Gran
Bretanya- l'Administració s'adreça realment a aquests col·lectius
-turcs, gallecs o espanyols a Alemanya, per exemple...- en la seva
llengua o bé ho fa en la llengua del país?

-No tenc informació sobre el cas alemany. Es cert que han tengut
problemes amb els turcs, que són els seus treballadors... Sí, tots
els països tenen complicacions. Però el percentatge d'inversions
dels estrangers en aquests països no és el mateix que a Espanya.
A Espanya tenim un milió de propietats en mans dels estrangers.
Aquí, a les Balears, són unes cent cinquanta mil, amb un preu
mitjà de deu milions cadascuna i una inversió anual d'un milió i
mig de pessetes per cada propietat. Per humanitat, per
democràcia, hem d'ajudar aquesta gent, però també ho hem de fer
per motius econòmics: aquest és el futur de Mallorca.
Els polítics parlen sempre de turisme de qualitat, però el seu
turisme de qualitat són aquests turistes permanents. El turisme de
qualitat no són aquests que vénen aquí per una setmana i no
tornen pus fins al cap de deu anys, sinó aquesta gent que ve aquí
set setmanes cada any: el turisme de qualitat són els no-residents
que inverteixen tants de diners en la nostra economia.

-Per què ?

-Per doblers. Primer que res, perquè tenen molta de por de la
paperassa, que és complicada. Però sobretot perquè han de tenir o
un contracte de treball, o un milió de pessetes en una entitat
bancària espanyola, o uns ingressos acreditables que permetin
donar fe que ells mai no seran una càrrega per al sistema espanyol
de seguretat social. Jo comprenc, comprenc, la posició de les dues
parts, però la realitat és que tenim aquest grup de gent amb
dificultats. No vull parlar dels que volen mantenir la seva situació
irregular per fer malifetes -d'aquests n'hi ha sempre a tots els
països- sinó de la gent que vol posar la seva situació en regla però
no pot fer-ho perquè no té doblers, únicament té la seva petita
pensió i el seu piset.

-Una situació tremenda, viure lluny del teu país, sense ajuda ni
possibilitat de legalitzar la seva situació.

-El cas d'un matrimoni de Palmanova, que haurien de demanar
una ajuda a l'Ajuntament i podrien fer-ho si no fos perquè no són,
legalment, residents.

-I els problemes d'atenció sanitària, com es resolen?

-És difícil. Els que ho tenen millor són els anglesos. Perquè a
Anglaterra no hi ha un sistema de control de la residència. No cal,
com aquí, donar-se d'alta ni de baixa en el cens de cap localitat.
Aleshores, amb aquest sistema, més obert, poden aconseguir que
a Anglaterra els signin una carta que acredita que són pensionistes
anglesos i, en funció d'uns acords de reciprocitat que han signat
ambdós governs, fan ús de la seguretat social espanyola. Però
amb els holandesos aquest sistema no funeiona, perquè allà sí que
controlen la residència de la gent: o estàs donat d'alta en el cens
de la teva localitat o estàs donat de baixa. Aleshores, els
holandesos que no estan donats d'alta en el cens de cap ciutat
holandesa i tampoc no tenen regularitzada la seva residència a
Mallorca no tenen res, cap casta d'assistència. I és un gran
problema que l'altre dia comentava amb el cònsol holandès:
imaginem-nos un vell holandès, una dona tota sola, sense doblers,
sense salut i amb vuitanta anys, estar en un país estranger sense
cap ajuda. Què farem, quan necessiti alguna cosa? L'embarcarem
en un avió cap a Amsterdam i ens en rentarem les mans? És un
problema molt greu.

-Quin percentatge d'aquesta inversió no espanyola correspon als
residents i quin als no-residents?

-Segons la nostra informació, un mínim del vuitanta per cent de
les inversions les fan els no-residents...

-... és a dir, una gent que es gasta milions per venir una setmanes
a Mallorca.

-Just! Aleshores, si no tenim cura d'aquestes inversions, com que
ells no poden votar, votaran amb els peus... i amb els doblers.
Això ja ha passat en alguns llocs de la Península. Senzillament
diran -gràcies. Espanya, però això és massa car, per a mi. Puc
viure en un hotel de luxe per aquests doblers: me'n vaig a Erança,
a Grècia, a Itàlia...-

-Vaja, que retiraran la seva inversió.

-A Mallorca encara tenim sort perquè una illa amb una naturalesa
tan fantàstica com aquesta, amb un clima molt bo i una gent molt
oberta als estrangers fa possible que aquesta gent no se'n vagi si
no li ho fan necesssari, però hem de protegir les inversions. No
tenim altra sortida.

-Un sociòleg espanyol, Francisco Jurdao, ha descrit així aquesta
situació: el Paradís s'ha convertit en una trampa i aquests vells
hi han quedat atrapats; ni poden tornar al lloc d'origen ni poden
quedar-se aquí amb garanties.



Kate Mentink 39

-A la Península hi ha més problemes d'aquest tipus que a Mallor-
ca perquè allà les colònies -i sé que aquesta paraula és molt lletja-
d'estrangers ja començaren a crear-se fa vint o vint-i-cinc anys. A
les costes de la Península el procés va començar abans i ara els
problemes hi són molt més greus. Es clar que cada persona és un
problema greu però a València, a Alacant, a Màlaga, tot és pitjor
per la quantitat de residents, que és enorme. Pensem, a més, que
amb la crisi aquests jubilats no poden ni vendre el seu piset: no hi
ha un mercat, a la Península, per a propietats de sis o deu milions
de pessetes, en no ser -i encara!- que intentin vendre-les per la
meitat del seu valor. Aleshores no els queda altra opció que
malvendre la seva propietat, per quatre milions posem per cas, i
tornar a Anglaterra on tot just podran viure de lloguer. I no en
parlem dels que viuen aquí de lloguer, aquesta gent no té res, res
de res.

Mallorca un parell de vegades l'any. De tota manera, els vincles
familiars a la societat anglesa no són tan forts com a Mallorca:
seguim l'estil de vida que ja s'ha imposat a Amèrica. Els pares
viuen sols a la seva ciutat, els fills s'han fet una nova vida en una
altra ciutat i els néts estudien o treballen en un tercer lloc, de cada
vegada més allunyats del seus pares i dels seus avis. I, a poc a
poc, la famflia deixa de ser un centre, un nucli, per dispersar-se
completament. A Anglaterra deim que necessitam unes noces o
un funeral per veure'ns tots plegats. I això és trist, és trist. Esper
que una cosa així no passi mai a Espanya. Esper que no.

-El seu sistema té alguns avantatges, més llibertat...

-Això és veritat, i és molt important per als joves. Però la famflia
també és important per als joves. La gent de mitjana edat podem
arreglar-nos millor, però per als avis i per als nins la famflia és
una cosa importantíssima. Ho puc veure aquí, a Calvià, que hi ha
famílies que viuen juntes, en el mateix carrer, a poques passes els
uns dels altres. I això dóna una gran seguretat. La famflia avui és
una gran força que té la societat espanyola, sobretot quan les
coses van malament i hi ha problemes, econòmics, de salut,
matrimonials... Sempre tens un suport en la famflia.

UNA ALTRA SOCIETAT

-Parlem del teixit cultural que els residents no espanyols han
organitzat a Mallorca: tenen les seves emissions de ràdio...

.. algunes...

-... però les tenen, en anglès i en alemany; un diari en anglès, un
setmanari alemany... Realment en fan ús, d'aquests mitjans de
comunicació? Creu que són vehicles d'integració de la
comunitat?

-I formant, com formen, els residents europeus unes agrupacions
tan fortes, no hi ha el perill que aquesta cohesió interna tan gran
dels grups d'estrangers dificulti la seva integració individual en
la societat receptora? Si parlen molt entre vostès, parlen poc amb
els nadius.

-No tant com els espanyols es pensen. La influència real d'aquests
mitjans no és tan forta com algú es pensa. No tots els alemanys
llegeixen el Magazin, ni tots els anglesos llegeixen el Daily.
Desconec la difusió d'aquests periòdics, però tampoc no ens són
tan imprescindibles: pensa que tenim emissions de ràdio
internacionals i, sobretot, de televisió per satèl·lit.

-Oh, no! Si us plau! El nostre idioma oficial, a Residentes
Europeos, és l'espanyol, el nostre president és espanyol. I un vint
o un vint-i-cinc per cent dels nostres associats són espanyols,
mallorquins.

-Em referia a les associacions de residents de parla anglesa, o
alemanya.

-És important que surtin dels seus ghetos, importantíssim perquè
la societat, la cultura, aquí són molt riques, però cal que hi hagi
moviments per les dues parts perquè hi hagi integració, l'esforç ha
de ser recíproc. Nosaltres, des de Residentes feim tot el possible
perquè els anglesos, els alemanys, surtin i trobin l'espanyol en
l'esport, en la cultura i trobin el seu veí, el seu amic. Això és

-I pel que fa a la xarxa associativa: clubs, esglésies...

-Això sí que és important. Del consolat britànic m'han passat la
llista de les associacions i clubs de parla anglesa i, només de
registrats, n'hi ha més de vint, però poden ser més si comptam els
no registrats. Hi ha associacions dedicades als infants, a l'esport, a
la cura dels animals, culturals, musicals... només per a la gent de
parla anglesa. I això és bo, és molt important. El principal és un
club, de nom ESRA, English-
Speaking Resident's
Association, que organitzen
activitats culturals, musicals,
pictòriques... per tota l'illa.

INTEGRAR, INTEGRAR-SE,
INTEGRAR-NOS

-I el contacte amb el seu país
d'origen, es manté o amb el
temps es difumina?

-Encara que es tengui famflia
allà, el contacte, en molts de
casos, es va difuminant. Encara
que hi ha gent que conserva
relacions estables i freqüents
amb la terra d'origen. La meva
experiència personal és que la
famflia i els amics volen
aprofitar que tu tens una casa a
Mallorca i, amb freqüència, rebs
visites d'una certa durada.
Normalment, si hi ha un bon
contacte, la família pot venir a
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-També s'ha dit que això és l'efecte de traslladar la ciutat al
camp. Vas a viure al camp però hi trasllades l'estil de vida de la
ciutat, les pors de la ciutat...

-Això és ben possible, però en qualsevol cas no és atribuïble
únicament als estrangers. Els espanyols també han adoptat
comportaments d'aquest tipus. La qüestió no és atribuïble a la
condició d'estranger o de no estranger del propietari, sinó d'una
tendència real a la recerca de la seguretat personal. Qui té alguna
cosa, alguna possessió, en un món tan conflictiu com l'actual vol
sentir-se protegit i doblement protegit. Però aquesta gran por de
molta de gent és un problema humà i no pas nacional ni cultural.
Aquest fenomen és general, no té res a veure amb Mallorca:
forma part del món modern. Com podríem canviar-ho?

POSAR LÍMITS AL CIMENT

-Tornem a la qüestió que ens ocupa. Com a empresària, no creu
que el valor de Mallorca com a lloc de residència baixarà si no
posamfre a aquesta construcció?

-Hi estic completament d'acord. En benefici de tots, s'ha de
protegir el medi ambient. Estic a favor de la reconstrucció, de la
reforma de cases antigues si està ben feta. Però, com ja hem hagut
de fer veure aquí, a Calvià, no puc estar d'acord amb aquesta
proliferació de ciment sense estil, sense estètica. I, no sé perquè,
ningú no hi fa res quan això és la completa destrucció del que és
Mallorca. Ara tenim a Mallorca els Amics de la Terra,
Greenpeace, Els Verds i el PSM -que tenc entès que també hi està
molt, pel medi ambient-. Però aquesta qüestió no hauria de ser
únicament ideològica, sinó pràctica, d'actituds diàries i efectives.
No hem de passar pena únicament pels incendiaris, sinó per les
petites coses quotidianes: els residus sòlids, les construccions
il·legals, etc.

CASALS NOMÉS PER A ALEMANYS

-I què sent vostè quan veu que aquestes qüestions vinculades a la
compravenda i ús de la terra han estat plantejades en termes
polèmics com un problema d'estrangers contra espanyols?

-És una llàstima. Argumenten que hi ha moltes cases antigues,
sobretot al Pla de Mallorca, que han estat venudes als alemanys -

que són els únics que, ara per ara, tenen molts de doblers- i això
és veritat. Però també és veritat que moltes d'aquestes cases
només són en venda a les immobiliàries alemanyes. Si hi vas com
a espanyol et diran que la casa no és en venda, cap immobiliària
d'aquí no pot intentar vendre la casa perquè només és en venda a
Alemanya perquè són els alemanys els que paguen el preu més
alt. I hem de pensar que en un acord sempre hi ha dues parts: el
comprador i el venedor.

important, i hem après que la gent de Mallorca és bastant oberta a
l'hora de parlar amb els seus veïns, amb els seus amics.
L'important és aquest primer contacte, que és el que nosaltres
volem promoure.

-Ifins quin punt els idiomes són una barrera?

-Sí, són una barrera. Però si la gent, a nivell personal, vol comuni-
car-se, pot fer-ho, amb els ulls, amb la cara, amb el gest. Per
començar n'hi ha prou amb dir "bon dia", amb un somriure i, si
són veïns, presentar-se: "visc jo aquí, I live here". "Muy bien". I,
si ells volen, això ja és un primer contacte; a poc a poc vendrà la
resta.

DE LA CLAU AL PANY AL PANY-I-CLAU -Parlem, doncs, del preu de la terra. Terres agrícoles, que havien
estat a Tabast dels pagesos mallorquins o dels seus fills, han
esdevengut, en la pràctica, sòl residencial en un mercat europeu.
Amb els rendiments que avui dóna l'agricultura a molts de
pagesos els resulta impossible, fins i tot, heretar les terres dels
seus pares a causa dels imposts però, a més, difícilment poden fer
front a les pressions del mercat. L'economia d'un lloc petit, com
Mallorca, es desestabilitza davant la pressió immobiliària
d'aquests grans capitals.

-Sí. M'han dit que hi ha llogarets a l'interior de l'illa que han
esdevengut, pràcticament, pobles d'estrangers. I això és una
llàstima, però no hi podem fer res, en democràcia. Ha estat
decisió dels mateixos mallorquins que han posat ca seva a la
venda.

-Parlem de la propietat immobiliària. De vegades s'ha comentat
que l'anglosaxó, o l'alemany, té una concepció de l'espai distinta
a la nostra, que és més privatitzador dels seus espais, més
possessiu, que té una major tendència a tancar la seva propietat,
a posar barreres... Vostè se n'adona, d'això? Quin creu que pot
ser l'impacte d'aquests tancats en el paisatge de Mallorca? 0
pensa que això és un mite, que són especulacions?

-Sí. He de dir que al camp de Mallorca ja es noten aquests canvis
en el paisatge. Ho comprenc, però no és bo per a Mallorca.
Aquest procés ja l'he vist en d'altres països i, segurament, obeeix
a la sensació d'inseguretat que avui té molta de gent. Però aquesta
necessitat d'alçar parets és una tendència ben clara.
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El quinze per cent de Mallorce
és d’estrangers

Pedro Pablo Marrero, afirmà que el mercat s'estava activant i que
els nous inversors cercaven propietats per sobre deis cinquanta
milions de pessetes i, preferentment, a i'interior de i'illa, la qual
cosa suposava constatar un canvi substancial en la dinámica de
compra-vendes que s'havia registrat en el passat.

És un canvi qualitatiu, perquè la demanda abandona les zones
costaneres més massificades i cerca un entorn de major contacte
amb la naturalesa. L'efecte, des del punt de vista turístic, és
positiu, perquè demostra que el turisme residencial té un lloc a
Mallorca per sobre d'una imatge de turisme barat, exclusivament
de sol i platja. El patrimoni paisatgístic és encara prou important
com per presentar-se com a alternativa turística al desenvolupa-
ment de les darreres dècades, encara que sigui una alternativa
més selectiva i, com a tal, més respectuosa amb l'entorn, la qual
cosa no deixa d'exigir, això no obstant, un major consum de
l'espai i, com a conseqüència, una nova descapitalització de la
naturalesa mallorquina.

La societat mallorquina ha viscut aquests darrers mesos una intensa
polèmica sobre les vendes de propietats rurals a estrangers, un nou
"boom" de turisme residencial que s'ha produït a costa del declivi de
l'activitat agrària. Segons una estesa opinió, l'únic remei a la situació és
un ordenament territorial que protegeixi foravila i eviti nous deteriora-
ments mediambientals.

LA INVERSIÓ ESTRANGERA ES DISPARA

Les darrers xifres conegudes sobre inversions estrangeres a
les Illes Balears confirmen aquesta reactivació. El ministeri
d'Economia i Hisenda constata un increment del 368 per cent
durant 1994, any que les inversions han superat els 36.500
milions, la major part dels quals varen anar dirigits cap al sector
immobiliari. Tant és així que el Deustche Bank ha fet pública la
seva intenció d'obrir dues noves oficines per poder donar una
resposta a la demanda. Pedro Pablo Marrero explicava així la
situació a ONA: "A Mallorca hi ha un excés d'oferta d'apartaments
de vorera de la mar, que són petits i d'una arquitectura més que
regular i, en canvi, fan falta cases unifamiliars d'estatus mitjà-alt
0 alt, d'entre cinquanta i noranta milions de pessetes, que és el
que es demana en aquests moments". La impressió del conegut
misser és que l'any passat es podia haver recuperat el nivell
d'inversions estrangeres de 1989, que va ser de vint mil milions,
després de quatre anys que qualificà d'"encefalograma pla".

La realitat és que les Illes Balears ja tenen el parc més elevat de
segones residències tot l'Estat i que, en el seu conjunt, l'anome-
nat turisme residencial representa el 23'34 per cent de la despesa
turística, és a dir, més de cent mil milions de pessetes, la qual
cosa ha animat l'Associació de Promotors-Constructors a enge-
gar una campanya de promoció de vendes amb "productes que
garanteixen la qualitat de la construcció, el respecte a l'entorn i
els valors mediambientals". És a dir, que per donar resposta a la
nova demanda s'ha escollit un nou escenari, noves propostes i
nous eslògans, diferents de les zones costaneres massificades.
La demanda exigeix respecte pel medi ambient, però la necessi-
tat de poder satisfer-la implica un major consum de l'espai i això
ha provocat una forta polèmica en la qual el mateix Govern ha
intervengut tot assegurant que ben aviat presentarà les directrius
territorials que han d'ordenar el futur urbanístic de les Illes. El
conseller d'Obres Públiques va dir al "Diario de Mallorca" que el
territori era l'únic factor que podia limitar el creixement de les Illes
i que "s'ha de protegir l'interior de Mallorca"

rururbanització

El pròxim mes de juliol farà dos anys que els diputats cristiano-
socials de la República Federal d'Alemanya, Peter Ramsauer i
Dionys Jobs, varen fer la "proposta més folla del Parlament de
Bonn", segons el periòdic sensacionalista Bild. Els dos polítics
varen suggerir que el Bundesbanck compràs o llogàs Mallorca
per a un període de noranta-nou anys i, fins i tot, varen posar preu
a la proposta: cinquanta mil milions de marcs (nou bilions de
pessetes), una xifra equiparable a sis vegades el Producte
Interior Brut de les Illes Balears. Era, evidentment, una broma feta
a propòsit de l'atracció que té Mallorca per als turistes alemanys
i per als inversors però que obtingué un fort ressò propagandístic.
Fins i tot dos enviats especials del Bild es traslladaren a Palma
on, lògicament, les paraules dels diputats alemanys no havien fet
cap gràcia. Això no obstant els periodistes se'n dugueren una
resposta que s'ajustava a la realitat: "Mallorca no està en venda,
però si hi ha molts de solars, finques i possessions que hi estan,
la qual cosa és quasi el mateix".

EL DEUTSCHE BANK AVISA DE LA REACTIVACIÓ

Bromes a part i després de quatre anys durant els quals les
inversions estrangeres a les Illes havien entrat en declivi, el
mercat va ressorgir l'any passat amb més força que mai, coinci-
dint, per una d'aquestes casualitats que dóna la vida, amb l'any
de l'Arxiduc que va promoure el Govern balear. El primer senyal
de reactivació es va donar el mes d'abril en el decurs d'una taula
rodona que el Deutsche Bank va organitzar en el Club Diario de
Mallorca. El misser i ex-vice-president del Parlament balear.

UN QUINZE PER CENT DE MALLORCA EN MANS ESTRAN-
GERES

Però el tercer "boom" turístic ja és en marxa i les directrius
encara no s'han aprovat. Mentre, el trenta-set per cent de les
propietats de Calvià és en mans estrangeres, el quinze per cent
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de les de Pollença també, el dotze per cent de la valí de Sóller...
i el mateix passa al port d'Andratx I, en general, a tota la serra de
Tramuntana, on, segons el geògraf Pere Salvà, els 25 per cent de
les grans possessions de més de cent hectàrees és propietat
d'estrangers. Un sol agent immobiliari, Mathias Kühn, assegura
que la seva agència ha venut propietats per valor de tres mil
milions de pessetes en només set mesos.

El "boom" del turisme residencial té nom propis, començant
pels més famosos, com és el cas de Michael Dougias a qui, des
de l'Estaca, alguns han volgut comparar erròniament amb l'Arxi-
duc. També cal parlar d'un vell conegut de Mallorca, Richard
Branson, una de les majors fortunes del món, que ja és propietari
de l'hotel La Residència de Deià i que l'any passat va comprar la
possessió de Son Bunyola, l'extensió de la qual suposa una
tercera part de tot el terme de Banyalbufar. 0 de la família Krafft,
que ha aconseguit reunir dues-centes hectàrees entorn del
llogaret de Biniagual, entre Binissalem i Sencelles (els Krafft són
propietaris d'una multinacional de l'alimentació que fa poc com-
prà El Caserio). I de KarI Ehierding, un altre multimilionari ale-
many, que s'ha fet amb la propietat de 175 hectàrees pròximes a
Calas de Mallorca. Aquests potser siguin els noms més cone-
guts, però els residents estrangers comencen a ser legió, des de
les grans fortunes als més modests jubilats que han decidit
passar els darrers anys de les seves vides al sol de la Mediterrà-

general del PSM i batle de
Santa Maria, Mateu Morro,
havia dit que s'estimava més
un alemany que conservàs
bé el patrimoni que no "un
especulador de Porreres".
Segons Morro "el problema
és la política econòmica que
empeny a vendre la terra,
no el comprador tant si és
alemany com si és mallor-
quí", "el model de segona
residència -afegí- és un pre-
text per a la urbanització
extensiva de l'Illa". Segons
el cap del departament de
Ciències de la Terra de la
UIB, Pere Salvà, el proble-
ma no és qui compra la ter-
ra, tant es val si és o no

estranger, sinó l'ús que en
pensa fer, perquè els nous
propietaris no s'ocuparan de
l'explotació agrícola i les fin-
ques quedaran sense con-
rar, la qual cosa significarà
la destrucció de l'espai rural
tradicional" i potser del pai-
satge.

nia

'VENDRE LES CASES I ANAR A LLOGUER"

Tots plegats formen una colònia nombrosa i, sobretot, un grup
molt influent. La presència estrangera sempre s'ha fet notar a
Mallorca. Des de fa anys hi ha un important nombre de britànic,
entorn de les deu mil persones, que ara s'ha vist superada pels
alemanys que, segons el cònsol de la República Federal, Michael
W.R. Gòllner poden situar-se a hores d'ara entorn de les quinze
mil persones. Tots els càlculs fets des del departament de
Ciències de la Terra de la Universitat de les Illes Balears apunten
que entre un deu i un quinze per cent de l'extensió total de
Mallorca ja és propietat d'estrangers.

Aquesta situació ha desencadenat una forta polèmica que ha
tengut ressò a tots els mitjans de comunicació de les Illes, però
ha arribat a tenir una especial virulència a les pàgines de "El Día
del Mundo", periòdic que organitzà una taula rodona a finals de
novembre sota el títol genèric de "Vendre ses cases i anar a
lloguer". Hi participaren polítics, ecologistes, pagesos i econo-
mistes. La conclusió va ser una: dictaminar que la venda massiva
de propietats suposava un perill sociològic i cultural, però que
aquesta era una conseqüència econòmica derivada tant de la
decadència de l'agricultura com de la demanda de turisme
residencial, del model de monocultiu turístic que impera a les Illes
Balears des de fa tres dècades. Igualment tot els ponents es
varen mostrar d'acord amb la necessitat d'ordenar adequada-
ment el territori per establir barreres a la ocupació indiscriminada
de l'espai rural per a usos urbans. Tot i això entre el públic, reunit
al saló d'actes de Sa Nostra, s'aixecaren veus en defensa de la
llibertat de mercat i sobretot, cas del cònsol d'Àustria, com a
representant d'un país que acaba d'arribar a la Uniò Europea, al
compliment de la legislació comunitària sobre adquisició de
béns.

Abans d'aquesta taula rodona ja s'havia activat la polèmica, tant
a El Día com a la resta de diaris de Palma. Davant una crítica que
va creure desmesurada contra la inversió estrangera, el secretari

La colònia

estrangera
creix.

LA DESAPARICIÓ DEL MÓN RURAL

El 1950, quan els primers turistes de la postguerra europea
començaven a arribar a Mallorca l'Illa tenia registrats seixanta mil
pagesos. Els cens agrari de 1991 ja només en recull nou mil, dels
quals més del seixanta per cent supera la barrera dels cinquanta
anys. Això fa pensar que l'any dos mil, d'acord amb els criteris
que imposa la política comunitària, ja només en quedaran mil
cinc-cents. Aleshores, com a mal menor. Mallorca s'haurà
convertit en una zona d'esplai per a residents europeus, sobretot,
residents de la tercera edat que exigiran serveis socials ara
inexistents. Tot això ha fet que els baties del Pla hagin iniciat
l'elaboració d'una estratègia comuna -en aquests moments es
redacta el Pla territorial del Pla de Mallorca- per frenar la venda
massiva. No s'oposen al turisme residencial, ni a fórmules d'agro-
turisme, però sí demanen ajudes per a les explotacions agrícoles
de manera que la venda no sigui l'única alternativa que tenen els
pagesos per sobreviure.

Sigui com sigui, si, per un costat polítics de tots els partits
coincideixen a afirmar que s'ha encès l'alarma sobre la foravila
mallorquina, les campanyes a favor de convertir les Illes en un
centre de tele-treball o, si més no, en un gran centre d'esplai i de
negocis d'Europa gaudeixen, paradoxalment, de quasi la matei-
xa unanimitat. És una més de les enormes contradiccions que
s'evidencien en una època de transició com la que viu la societat
mallorquina. Per tant, la polèmica continua oberta i la broma dels
diputats alemanys de comprar Mallorca també. Al capdavall és
una broma que aviat pot deixar de ser-ho i convertir-se en un
malson si abans no s'ha fet allò que diu el conseller d'Obres
Públiques; si no s'aconsegueix protegir l'interior d'un nou esclat
immobiliari.
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Això és Singapur econòmic de les Illes Balears té com a fonament l’accentuació
dels desequilibris interns que han protagonitzat tota la història del
«boòm», desequilibris que el mateix conseller d’Economia de-
nuncià a la sessió constituent de la ponència parlamentària sobre
el règim especial quan, cercant un consens que sembla Impos-
sible, afirmà que «l’estatut fiscal és necessari per diversificar
l’economia, perquè les Balears ja no poden consumir més terri-
tori».

Les previsions que es feren a començament d’estiu han estat certes. El
Producte Interior Brut de les Illes Balears s’ha disparat cap a índexs que
són propis de les economies emergents del sud-est asiàtic. La reactiva-
ció econòmica a l’ombra del turisme és un fet. Hi ha més doblers i més
feina, però subsisteixen i fins i tot s’agreugen els desequilibris
mediambientals. UN PIB HISTÒRIC

s.v.
Aquest panorama no ha impedit que Matas qualificàs el creixe-

ment de 1994 d’històric i d’esdeveniment extraordinari, que ha
permès una sortida de la crisi més ràpida que a la resta d’Espa-
nya (el creixement del PIB balear és quatre vegades l’estatal) i
que, probablement, donarà a les Illes una nova oportunitat per
corregir els errors del passat. En realitat, però, les xifres del PIB
mostren un horitzó ple de contradiccions, que l’interès que posa
el Govern balear en destacar els aspectes més positius no
aconsegueix fer desaparèixer. Segons les dades del PIB el
sector primari s’hauria estabilitzat, però es tracta d’un estanca-
ment en el fons d’un túnel que aparentment no té sortida. I el
mateix passa amb la indústria, que un altre any ha registrat un
decreixement, encara que, segons la interpretació oficial que se
n’ha fet del resultats, «ha aconseguit frenar la caiguda». La
diversificació de l’economia és el 1995 un somni cada vegada
més pròxim de la ficció.

La passada tardor tengué lloc a la Cambra de Comerç de Palma
una jornada sobre telecomunicacions i gestió portuària, que va
ser inaugurada pel conseller d’Economia, Jaume Matas. Les
seves primeres paraules foren: «el nostre model és Singapur».

EL TURISME CREIX UN 15 PER CENT

De fet ens trobam davant un regnat absolut que imposa un
règim autoritari respecte a la resta d’activitats. Un únic sector o,
millor dit, un subsector entorn del qual gira tota la societat. Això
és així perquè si bé el conjunt de serveis, amb un creixement del
9’6, és el que oficialment ha propiciat l’escalada del PIB de 1994,
aquest percentatge es deu fonamenalment al turisme que tot sol
ha crescut un 15 per cent, amb una despesa turística que ha
augmentat un 21 ’4 per cent i que ja se situa prop dels sis-cents
mil milions de pessetes. La conselleria creu que el bon compor-
tament turístic es mantendrá els pròxims anys, la qual cosa
permetrà la reactivació de la resta de l’economia. En realitat, els
beneficis hotelers han afavorit la modernització hotelera, i una
nova expansió de l’oferta, facilitant la recuperació de la construc-
ció. També incrementarà el consum intern i rellançarà el comerç
i la indústria local que pugui satisfer l’augment de la demanda,
però no afavorirà cap canvi de rumb al conjunt de l’economia.

És clar que el representant del Govern balear no pensava en el
model de societat i d’economia global de la Comunitat autònoma
sinó només en la capacitat del port asiàtic per fer-se amb el
control del comerç de la regió més emergent del món. Això no
obstant, un cop s’ha fet conèixer el PIB de 1994, que la conselle-
ria xifra en un 7’8 per cent, el paral·lelisme establert per Matas va,
inevitablement, més enfora: el creixement registrat per les Illes
Balears és superior al de qualsevol altre país occidental -excep-
ció feta de l’antiga Alemanya de l’est- i només es pot comparar,
justament, amb el dels dragons asiàtics.

MÉS LLOCS DE FEINA

TOT DEPÈN DEL TURISME
En qualsevol cas, segons la interpretació del Govern, el creixe-

ment econòmic també és històric perquè ha significat un incre-
ment dels llocs de feina. A finals de 1994 el nombre de persones
ocupades havia augmentat en 6.369. Segons Matas les dades
laborals són positives perquè «reflecteixen l’expansió de l’activi-
tat productiva per tot el teixit econòmic» i, això no obstant,
mitjançant una nota de premsa, la mateixa conselleria es ques-
tionava sobre el seu propi punt de vista a causa de la persistència
d’un fort atur estacional: «A pesar d’això (dels bons índex del PIB
i de l’ocupació) encara hi ha un quinze per cent dels treballadors
potencials de les Balears que no han pogut tenir accés a un lloc

Són encara dades provisionals, però prou indicatives d’una
realitat tan esperançadora com preocupant, que demostren un
pic més de quina manera una bona temporada pot fer el miracle
de recuperar l’economia de tota una societat. 0, més ben dit,
d’una part de la societat, perquè aquest és el problema: l’excel-
lent comportament turístic de 1994 ha reactivat la construcció,
lligada a l’actual model de desenvolupament balear, que ha
acabat amb un creixement positiu del 2’3 per cent després de
quatre anys de pèrdues, però la resta de sectors (agricultura i
indústria) continuen en números vermells. És a dir, el creixement
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de feina durant els mesos d’hivern. Aquesta situació de mitges
fosques obliga a la prudència quan es fan les anàlisis, i a insistir
que si bé la tendència econòmica que presenten les Illes és molt
bona, cal continuar per aquesta mateix camí durant molt de temps
perquè les Balears tenguin durant els dotze mesos de l’any una
economia igualment creadora de llocs de feina» (...) «És cert que
la precarietat en el lloc de feina s’ha incrementat, però també és
veritat que aquesta situació permet la incorporació de més
treballadors que fins ara no tenien aquesta possibilitat».

A pesar de tot, hom pot dir que la situació laboral no és, ni prop
fer-hi, comparable a la dels països
emergents del sud-est asiàtic.
Aquesta és la diferència que separa
l’economia de les Illes Balears de la
de Singapur, on les distàncies soci-
als són abismals. La prosperitat
dels anomenats dragons asiàtics és
fonamenta en la persistència de
greus desequilibris socials que són
inimaginables a qualsevol país occi-
dental. Això no obstant, a més de les
altres xifres de creixement econò-
mic -i de la desitjable bona gestió portuària- hi ha un punt de
referència que sí permet establir paral·lelismes entre una i altra
situació: l’economia balear també es fonamenta en uns desequi-

QUADRE MACROECONÒMIC DE L’ECONOMIA BALEAR

Variacions en termes reals
1991 1992 1993 1994 1995

Agricultura
Indústria
Construcció
Serveis
Total

0.4 -0.7 -3.7 0.0 2.0
-0.1 -0.4 -3.5 -1.3 0.2
-7.4 -8.4 -9.1 2.3 2.6
2.6 2.4 3.5 9.6 5.0
1.3 1.1 7.8* 4.8**1.6

‘ Dades provisionals ** Estimacions

A

Atur 1985-1994

1985 1986 1987 1988 1989 1990 1991 1992 1993 1994

Atur 49.049 56.667 59.053 59.928 48.687 53.783 51.668 51.059 51.735 46.822

% Variació +15.6 +4.2 +1.5 -18.5 +10.5 -3.9 -1.2 +1.3 -9.89

libris, territorials i mediambientals, que no pot corregir sense
trencar el model amb el qual ha aconseguit la seva prosperitat
actual i el lideratge europeu del turisme vacacional.

estadístB ILLES BALEARS
Alimentació
Vestit

Habitatge...

6’4
2’0

10’7
2’5Llar
3’7Sanitat....

Transport
Cultura...
Altres

4’9

Les Illes Inflaclonàries 2’6
4’4

L’espectacular increment del PIB
de 1994 ha tengut un contrapès en
la inflació. La Comunitat Autònoma
de les Illes Balears ha estat una de
les més inflaclonàries de tot l’Estat,
juntament amb l’altre arxipèlag, les
Canàries, on els preus váren créixer
un 5’4 per cent. A les nostres illes,
juntament amb Extremadura, l’IPC
se situà en un 5’1 per cent, vuit
dècimes més que la mitjana estatal
que, l’any passat, va registrar l’índex
més baix (4’3 %) en els darrers vint-
i-cinc anys.

Les causes d’aquest increment de
riPC són, sobretot, l’habitatge i l’ali-
mentació, així com el transport, em-
pesos per la reactivació econòmica.

Evolució comparativa entre les Illes i l’Estat durant 1994

IPC1994
Balears .

Espanya

5’1

4’3
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Les fires confirmen ei nou "boom"
turístic

nitzades per l’institut d’Estudis Baleàrics: «els turistes europeus
seran cada vegada més exigents -va dir- i reclamaran més
qualitat, al mateix temps que diversificaran la seva demanda». El
turistes vacacionals ja no es conformen amb una bona climato-
logia i uns preus barats, sinó que volen un entorn satisfactori i una
bona oferta complementària d’oci i de cultura.

Segons Lozato, les Illes Balears han comès molts d’errors al
llarg dels seus trenta anys d’història de turisme de masses, però
encara gaudeixen d’un patrimoni cultural i paisatgístic prou
important, així com d’una situació geogràfica privilegiada per
poder fer front a tots els reptes de futur. El turisme -es va dir a les
jornades d’estudis històrics locals celebrades al Centre Cultural
de Sa Nostra- continuarà essent el principal factor de creixement
econòmic tant per als països subdesenvolupats de la vorera sud
de la Mediterrània, un cop hagin solucionat els seus conflictes
socials, com dels països europeus del nord. «La Mediterrània
s’ha convertir en un gran llac turístic, el més important del món»,
sentencià.

Les previsions de reserves fetes peis majoristes de viatges britànics i
alemanys durant el fòrum professional de la Tecnoturística’95 confirmen
les perspectives expansives del turisme vacacional. De fet el turisme és
un valor en alça a tots els mercats del món i les Illes Balears gaudeixen
d’una posició privilegiada per beneficiarse de la nova onada. L’arxipèlag
és al centre d’una àrea geogràfica que canalitza una tercera part del
turisme de sol i platja internacional.

ONA

El turisme viu una nova onada expansiva que afecta tot el món
i, per tant, també les Illes Balears, tal com s’ha posat de manifest
a les darreres fires turístiques: Londres, Madrid i Berlín. Prova
d’això, segons dades de l’Organització Mundial de Turisme, és
que el turisme internacional va registrar durant 1994 un total de
528 milions de viatges, un tres per cent més que l’any anterior, la
qual cosa suposà un volum de negoci que supera els 320 mil

NOUS INCREMENTS PER A ENGUANY

De fet, segons es va poder escoltar al fòrum professional de la
Tecnoturística '95, enguany s’espera que de bell nou el nombre

de turistes s’incrementi un cinc per cent a les Balears,
gràcies a l’augment de l’oferta (s’ha constatat una major
oferta extrahotelera, d’apartaments il·legals, i, sobretot,
de cases que es lloguen per setmanes i, fins i tot, per
dies ) i a l’ampliació de la temporada que enguany
començarà el primer d’abril i no finalitzarà fins a la
primera setmana de novembre. Les companyies xàrter
han corroborat aquestes previsions fetes per les asso-
ciacions de majoristes de viages britànics i alemanys -
ABTA i DRV- i han reservat «slots» a Son Sant Joan que
signifiquen un increment de fins al 15 per cent dels
passatgers, la qual cosa vol dir que l’aeroport mallorquí
pot sobrepassar enguany els setze milions.

Aquesta perspectiva va desencadenar l’eufòria de
tots els assistents a Tecnoturística. Prova d’això és que
la fira va doblar les previsions de negocis i superà els
dos mil milions de pessetes. Aquest hivern un de cada
quatre hotels de les illes és en obres per modernitzar les
instal·lacions i equipaments. És la primera conseqüèn-
cia d’un exercici, el de l’any passat, que suposà resca-

balar la minva de beneficis de quatre anys seguits de crisi. En
aquest sentit 1995 significarà la consolidació del procés de
recuperació, atès que la millora dels preus dels contractes, que
es varen signar l’any passat, quan la demanda superava l’oferta
per primera vegada en moltes temporades, fa pensar que els
ingressos turístics sobrepassaran els set-cents mil milions de
pessetes, una tallada prou important del pastís turístic que
consolida les Illes Balears com una de les principals potències
turístiques del món, la qual cosa augura un futur de prosperitat
econòmica i alhora de sotmetiment a les pressions de les multi-
nacionals dels viatges.

milions de dòlars. Cada vegada hi ha més països que aspiren a
participar en el repartiment d’aquest substanciós pastís - àrees
tan diverses com Austràlia, Sudamèrica i el sud-est Asiàtic s’han
incorporat amb força al turisme massiu de sol i platja - encara que
la Mediterrània, amb més de 150 milions de turistes, continua
essent la principal destinació internacional, és a dir del turisme
que fa vacances fora de les fronteres estatals del seu lloc de
residència.

Les Illes Balears representen, amb quasi vuit milions de turis-
tes, un 1 ’3 d’aquest turisme vacacional, és a dir que teòricament,
atesa la seva limitada extensió, són a punt de la saturació, a pesar
de la qual cosa la nova onada expansiva també les afecta. El
turisme de masses que s’adreça a la vorera de la mar continua
creixent, encara que els mercats es diversifiquen de cada vegada
més. Aquesta va ser, justament, la tesi defensada per Jean-
Pierre Lozato, professor de geografia de París i director del
primer centre europeu d’enginyeria turística, durant les recents
jornades sobre desenvolupament turístic a la Mediterrània orga¬

EXIGÈNCIES DE MAJOR QUALITAT

Entre aquestes pressions hi ha l’exigència de millorar el produc-
te turístic. Així ho varen dir explícitament els presidents d’ABTA
i de la DRV, i també els mateixos hotelers illencs que reclamen
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més inversions públiques en infraestructures i ajudes financeres
per escometre la reconversió del sector. Per la seva banda el
president Cabellas va demanar de bell nou la creació de l’Agèn-
cia Europea de Turisme a Mallorca durant la inauguració de
Tecnoturística i, simultàniament, va reclamar de l’Administració
central la «devolució» dels imposts directes que els turistes
paguen a les Illes per poder finançar la millora de les infraestruc-
tures públiques. El Govern balear ha obert diferents fronts de
batalla per ampliar les seves possibilitats d’inversió i donar pas,
com digué el cap de l’executiu autonòmic, a la «segona revolu-
ció» turística.

En aquests moments el clima d’eufòria de la darrera temporada
i les perspectives favorables de la que ve permeten pensar que

fer la «segona revolució» és possible, una revolució que inclou
una diversificació del producte turístic paral·lelament a l’incre-
ment de la qualitat i a una reducció de l’oferta hotelera tradicional.
Aquesta era, si més no, una de les apostes llançades des del
fòrum de la Tecnoturística, on el turisme alternatiu gaudí d’un
paper destacat: es tracta de potenciar ei turisme de la naturalesa,
l’agroturisme, el turisme de congressos, el turisme cultural i,
també, el turisme de golf, productes que en conjunt no superen
el deu per cent dels ingressos procedents del turisme convenció-
nal de «sol i platja», però que cada vegada tenen una major
importància qualitativa. Tot plegat fa que hom vulgui aprofitar la
recuperació econòmica per redefinir les estratègies i mantenir les
Illes Balears en el grup capdavanter del turisme mundial.

Miquel Angel Merch:
els ecologistes contro el
triomfalisme

límit i que per aprofitar la naturalesa fins i tot amb una finalitat
turística s’ha de fer una política més racional que la que s’ha fet
fins ara. Però del que realment es va parlar a la Tecnoturística va
ser d’agroturisme i de golf. Quant a l’agroturisme, nosaltres no
ens hi oposam, però hem d’exigir que es facin bé les coses. En
canvi, del golf... la nos-
tra postura és ben cla-
ra: per molt que ens
vulguin fer creure el
contrari el golf atemp-
ta contra una racional

explotació dels recur-
sos hídrics i amb això

ja està dit tot; el golf és
antiecològic.

Segons el GOB el fòrum professional de la
Tecnoturística no ha tengut l’esperit crític que calia
esperar per abordar la reconversió del sector. Les
bones perspectives econòmiques per a la pròxima
temporada han enlluernat els hotelers.

s.v.
TRENTA MIL NOVES
PLACESMiquel Angel March, secretari general del G.O.B. és així de

contundent: "les bones perspectives per a les properes témpora-
des enlluernen el sector turístic". En època de crisi es parlava de
reconversió i de limitació de l’oferta. Ara, segons els ecologistes,
una nova fase expansiva qüestiona totes aquelles bones inten-
dons.

-En qualsevol cas
sembla que s’ha acon-
seguit equilibrar i’ofer-
ta de places turístiques
a la demanda...

FALTA DE VOLUNTAT CRÍTICA
Pot ser que això si-

gui cert pera l’any pas-
sat 0 per a enguany,
però de cara al futur...
És indiscutible que
una disminució de
l’oferta ajudaria a in-
crementar preus i, per
tant, aminorar laquali-
tat del serveis, així com, sobretot, rebaixaria la pressió mediam-
biental. I això no obstant, en lloc d’aprofitar la bonança econòmi-
ca per iniciar la reconversió, es construeixen nous complexos
hotelers i residencials. El panorama de la costa de Pollença,
Alcúdia, Muro, Santa Margalida, Santanyí, Ses Salines Llucmajor,
Calvià i Andratx, és decebedor. Hem comptabilitzat vint-i-tres
nous projectes que són en tramitació o en execució i que signi-
fiquen urbanitzar mil cinc-centes hectàrees i crear devers trenta
mil noves places. És a dir, es consumeix més territori i creix la
demanda d’aigua. És evident que el sector ha quedat enlluernat
i que ha deixat de ser crític davant el seu propi futur.

-Per què dels que hi ha un excés de triomfalisme?

-La celebració de la Tecnoturística '95 ha posat de manifest la
incapacitat del sector turístic per fer una anàlisi crítica de la
situació actual del turisme i abordar el seu futur. La prova és que
només s’ha parlat de l’augment de turistes i s’han oblidat tots
aquells estudis que ha fet la pròpia conselleria de Turisme i que
aconsellen reduir places hoteleres, reconvertir el sector i millorar
els serveis. Al fòrum, per exemple, no s’han escoltat veus que
plantejassin les conseqüències ambientals que pot tenir el POOT
que, lluny de significar una aposta per reconvertir el sector i reduir
places, de fet permet un increment notable de construccions
hoteleres.

-Al fòrum es va parlar, sobretot, de turisme alternatiu i es va
donar molta importància a la consen/ació de la naturalesa.

-Sí, però..de quina manera? Es pensa amb la naturalesa per
explotar-la, no per conservar-la... encara que saben que tot té un
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Alcúdia demanda un turisme cultural I
ecològic

ciutats monumentals que són destí turístic massiu i que, per tant,
es veuen constantment amenaçades per la pressió urbanística i
la despersonalitzacló cultural del seu entorn. La passada prima-
vera la CAEB organitzà un simposi a Eivissa on presentà un
avanç d'aquest estudi. El professor de la UIB, Antoni Serra
Cantallops, va fer pública una enquesta sobre el turisme que
actualment visita Alcúdia i que demostra com es poden
compatibilitzar les vacances a la platja amb visites o activitats de
caire cultural. És evident que el prototipus de turista que ve a les
Illes no les tria pels seus atractius culturals, encara que també en
tenguin, sinó pel clima, per les platges i pels hotels.

UN MUNICIPI AMB VOCACIÓ ECOTURÍSTICA

Alcúdia protagonitza un dels intents de reconversió turística més serio-
sos de la Mallorca actual. La restauració de les murades i la ciutat vella,
el recinte arqueològic de Pollentia i el foment de l'ecoturisme són algunes
de les propostes que, si més no, conviden al debat. Qualsevol tipus de
desenvolupament turístic implica nous riscs, però la proposta és ben
clara: cal millorar la qualitat del turisme i, per tant, de l'entorn amb ofertes
diferents a la fórmula tradicional de sol i platja.

La jornada de reflexió "Futur-Alcúdia" se celebra cada tardor a
l'ermita de la Victòria, un dels Indrets naturals més importants de
la zona I de major valor simbòlic per als alcudiencs, amb la qual
cosa l'Ajuntament pretén contribuir a identificar el debat amb la
vocació "ecoturística" del municipi, una vocació que, això no
obstant, presenta problemes i, fins i tot, conflictes amb els grups
ecologistes que s'oposen, per exemple, a la construcció de
camps de golf o que denuncien una manca de control sobre la
preservació dels espais naturals. Això no obstant, l'Ajuntament
creu que les propostes mediamblentallstes que ha fet són serio-
ses, com ho demostra el fet que fins avui no ha estat possible
atorgar cap segell d'hotel ecoturístic, perquè cap dels establi-
ments que ho han sol·licitat no ha pogut acreditar que acompleix
els requisits, entre d'altres sistemes d'estalvi d'aigua, depuració
i recollida selectiva de fems.

Segons una enquesta feta pel majorista de viatges TUI la
situació mediambiental d'Alcúdia és satisfactòria des del punt de
vista dels consumidors turístics, sobretot pel que fa a la qualitat
de l'algua de la mar i de les platges, al seu patrimoni cultural, al
paisatge i a la naturalesa, però encara presenta greus deficlèn-
eles, entre les quals destaca l'abastiment d'aigua potable, el
tractament dels residus sòlids i, sobretot, els renous que són una
autèntica plaga que afecta totes les zones turístiques de Mallorca.

RECONVERSIÓ AMB AJUDA COMUNITÀRIA

ONA

L'Ajuntament d'Alcúdia ha pres el cos-
tum de clausurar la temporada alta del
turisme amb una jornada de reflexió con-
junta entre el sectorturístic i el consistori,
un debat anual que s'ha batejat amb el
nom de "Futur-Alcúdia" i que cada any
sol aportar qualque novetat Important
per a la municipalitat. El 1993 va ser la
decisió de convertir el terme en un muni-
cipi d'ecoturisme a través d'una sèrie de
mesures mediambientalistes entre les

quals destacava la creació de la figura
de l'hotel ecològic. L'any passat, en ple-
na eufòria de finals d'estiu, es va presen-
tar el projecte de reconversió d'una zona
humida degradada en parc natural i, so-
bretot, la utilització de les ruïnes roma-
nes de Pollentia com a reclam turístic.
L'objectiu, segons el batle, Antoni Ale-
many, és clar: "cal apostar per un turisme
de major qualitat i per això s'han d'utilit-
zar tots els recursos que són al nostre
abast, des d'una naturalesa, que en

aquesta part de Mallorca ha sofert menys agressions que a altres
zones, fins a un patrimoni cultural prou Important".

Ajuntaments i hotelers s'han mostrat a favor d'un turisme
sostenible que no pugui créixer en quantitat i sí en qualitat, des
d'una promoció d'Alcúdia per al turisme esportiu (ciclisme, per
exemple) fins a la recuperació de les zones humides i, sobretot,
la restauració de les murades I la ciutat com a oferta cultural
alternativa a un producte turístic que fins avui s'ha limitat a "sol i
platja". Endemés, l'existència de l'antiga ciutat romana de Pollentia
permet incorporar al nou producte un projecte de divulgació
arqueològica molt atractiu, tal com va explicar el professor de la
Universitat de Barcelona, Joan Sant Martí quí presentà al "Futur-
Alcúdia" de l'any passat una idea que pot tenir una enorme
transcendència, tant des del punt de vista cultural com des del
turístic. Segons Sant Martí Alcúdia ofereix en una superfície
pròxima i reduïda tot un compendi de l'evolució urbana mediter-
rània que va des de la dominació romana a l'actual dominació
turística passant per totes les èpoques intermèdies, cadascuna
de les quals ha deixat la seva petjada a la ciutat.

ALCÚDIA I EIVISSA, CIUTATS MURALLADES

La recuperació de la zona humida situada entre el port i la zona
hotelera pròxima als llacs forma part d'un paquet de sol·licituds
que el Govern central ha fet a la Unió Europea com a projecte
mediambiental, la qual cosa, sl Brussel·les hl dóna el vist i plau,
pot significar una injecció econòmica superior als tres mil milions
de pessetes. Aquest projecte forma part, a la vegada, del progra-
ma dissenyat per l'Ajuntament que l'any passat va ser mostrat al
ministre de Comerç i Turisme, Gómez Navarro, i al conseller de
Turisme, Joan Flaquer, un pla de recuperació integral del terme
municipal valorat en desset mil milions de pessetes. És, per tant,
un projecte a molt llarg termini, perquè es tracta d'una xifra que
supera en molt les possibilitats financeres actuals però, en
qualsevol cas, ofereix un marc d'actuació global que permet la
seva execució progressiva.

Aquest és el repte: possibilitar un turisme sostenible que eviti
noves agressions sobre el patrimoni natural I un medi ambient
que ja no admet més pressió a la contra i, al mateix temps,
recuperar un patrimoni cultural que ha romàs oblidat fins ara, fins
i tot pels mateixos mallorquins. Això no obstant, com s'ha dit
abans, aquest és un procés en el qual no hi manquen els
conflictes. Els ecologistes dubten de les bones intencions d'em-
presaris i de polítics, perquè creuen que rera els segells
d'ecoturisme hi ha intents de perpetuar el turisme de masses amb
una simple emblanquinada. Igualment, ARCA, l'Associació per a
la Recuperació de les Ciutats Antigues, adverteix sobre el perill
de fer restauracions de cartró-pedra, que puguin convertir Alcúdia
en un nou Poble Espanyol, però aquest és, segons els responsa-
bles municipals, un perill que cal assumir perquè confien que la

De fet, Alcúdia, juntament amb la vila d'Elvissa formen part del
grup de "ciutats murallades" de la Unió Europea sobre les quals
la Britol Bussines School de la Universitat de West England
realitza un estudi amb la col·laboració d'altres universitats, entre
les quals hi haurà la de les Illes Balears. La Intenció d'aquesta
recerca és analitzar la problemàtica a la qual han de fer front les
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societat mallorquina ja ha pres consciència de la necessitat de població monumentals o amb valors arquitectònics importants,
canviar el model turístic sense nous enganys. però sobretot pot marcar la pauta cap a una oferta turística cultural

El cas d'Alcúdia mereix ser seguit amb atenció i, evidentment, que sigui un valor afegit al turisme vacacional de tota la vida. Del
amb preocupació. La seva experiència, si té èxit, pot servir queestracta, en definitiva, és d'incrementar la qualitat que permeti
d'exemple a molts d'altres municipis turístic que tenen nuclis de seleccionar millor els visitants sense minvar els beneficis.

Aquests quadres són el resultat de l'enquesta feta per TUI
entre els turistes que visiten Mallorca i, en concret, Alcúdia. Ens
mostren el grau de satisfacció i d'insatisfacció dels clients del
majorista alemany sobre les condicions mediambientals tant del
municipi alcudienc com de la resta de l'illa. Com es veu hi ha prou
diferències entre un quadre i l'altre que conviden a la seva anàlisi

SITUACIÓ MEDIAMBIENTAL 1994: ALCÚDIA

i a una posterior reflexió, però hi ha punts de coincidèneia tant
positius com negatius. Positiva és, per exemple, la impressió
que reben els turistes sobre la qualitat de les platges i l'aigua de
la mar, mentre que els aspectes més negatius són els renous i
el subministrament d'aigua dolça.

SITUACIÓ MEDIAMBIENTAL 1994: MALLORCA
IntermediDèMI FortIntermedi Fort

El sorprenent sector públic
conservador

renunciarà a la majoria d'ISBA, la sooietat de garanties recípro-
ques -i que és una de les escasses empreses públiques anteriors
a l'autonomia- i a AGAMA, la central lletera que el Govern resoatà
de la fallida i que, justament, ara és acusada de competència
deslleial per altres centrals i per l'oposició política. Igualment s'ha
previst la privatització de BITEL un cop hagi engegat les seves
activitats i comenci a desenvolupar la seva missió.El Govern balear manté en servei vint empreses

públiques, un sector prou important que, teòricament,
es contradiu amb el caràcter conservador-liberal de
l'actual majoria parlamentària. Enguany en privatitzarà
tres, però això no impedeix que des de l'oposició i des
dels sectors empresarials hagin proliferat les críti-
ques.

DEUTE I SUBVENCIONS

El conjunt d'empreses públiques rebrà enguany una subvenció
del Govern de 7.800 milions de pessetes i n'incrementaran el
deute en 3.700 milions fins a arribar a un total de 23.000 milions
de pessetes quan finalitzi l'actual exercici. Un fort deute públic la
major part del qual oorrespon a IBASAN que, juntament amb
AGAMA, són les dues empreses més polèmiques del grup.
IBASAN, que desenvolupa una important tasca en depuració iONA

EMPRESES PÚBLIQUES: PRESSUPOSTS DE DESPESAA l'inici de 1995 són vint les empreses públiques que controla el
Govern balear, el pressupost de les quals és de 16.453 milions, un
52 per cent més que l'any passat i un 30'5 per cent del total dels
pressuposts de la Comunitat Autònoma. L'espectacular incre-
ment és causat per la incorporació de sis noves societats en el
darrer any, entre les quals Serveis Ferroviaris de Mallorca que ha
passat a gestionar FEVE, finalment transferida, i GESMA, l'em-
presa que ha de dur la gestió de la xarxa d'hospitals públics de les
Balears. I, a més a més, destaca la posada en marxa d'IBAGUA,
per gestionar els recursos hídrics i de BITEL, una empresa creada
amb Telefònica per fomentar l'aplicació de la telemática a tot
l'arxipèlag i que, sens dubte, ha de gaudir d'un paper molt impor-
tant en el seu futur desenvolupament econòmic.

El Govern ja ha anunciat que enguany privatitzarà tres empreses
per reduir així les dimensions d'un sector públic que sorprèn pel
caràcter conservador-liberal que té la majoria parlamentària de
les Illes. Si més no el conseller d'Economia ha afirmat que es
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Comunitat autònoma, perquè desvirtuen les xifres". Per al conse-
ller d'Economia el sector públic es justifica tant per agilitar
determinats serveis públics, que han de funcionar amb criteris de
gestió i d'eficàcia "d'empresa privada" com, en el cas de la central
lletera, per resoldre conjuntures que,en cas contrari, haguessin
fet malbé un sector ramader que travessa una situad crítica.

sanejament d'aigües residuals, és acusada de mala gestió i de
despeses injustificades.

En qualsevol cas el gràfic i quadre que complementen aquesta
informació són prou indicatius de les funcions i dels pressuposts
de cadascuna de les empreses. Segons la CAEB "és preocupant
la forta progressió del sector públic dins dels pressuposts de la

EMPRESES PÚBLIQUES
FUNCIÓOBSERVACIONSEMPRESA (pressupost 1995)

Organització de fires i congressos així com les accions per promocionar la oomercialització.
En part s'autofinança amb els ingressos de les fires, i en part, per la seva acció de promoció
a pèrdues, rep subvencions.

FICOBALSA
587.929.000

Gestiona la promoció del turisme. No compta amb ingressos de oap mena, exceptuant
subvencions públiques. La seva raó és la necessitat d'una gestió.

És una empresa creada amb Telefónica per fomentar l'aplicació de la telemática.

IBATUR
1.000.000.000

S'incorporà el 1994 al sector
públic. És prevista la seva
privatització l'any 95.
És previst que el Govern
abandoni el seu paper
majoritari al 1995.

BITEL
879.079.000

És un organisme dedicat a la coordinació de la representació de les Illes Balears davant la
Unió Europea i la difusió de les seves accions.

És una empresa nascuda abans que l'autonomia i on, fins ara, el Govern tenia majoria.

CENTRE BALEARS EUROPA
68.335.000

ISBA SGR
131.103.000 Es privatitzarà el 1995.

És una empresa integrada en el grup ISBA.ISBA SERVEIS
1.250.000 Es privatitzarà el 1995.

És una central lletera.AGAMA
1.001.200.000 Es privatitzarà el 1995.

És un institut dedicat a la millora de la ramaderia a les Illes. En part s'autofinança i en part
necessita subvencions.

És una empresa dedicada a la investigació i la producció en aqüicultura. En part s'autofinança
i en part rep subvencions.

IBABSA
270.815.00

SEAMASA
62.440.000

SEFOBASA
595.950.000

Es dedica a la neteja de boscos i a la prevenció d'incendis. Part de la seva feina s'autofinança
per part dels beneficiaris i part és una funció social subvencionada.

És una empresa dedicada a la millora dels conreus, aotivitats agràries, foment del
corporativisme, etcètera. En part s'autofinança amb la venda de produotes i en part rep
subvencions.

SEMILLA
554.696.000

És un organisme gestor de la política d'habitatges del Govern. S'autofinança en la quasi
totalitat del seu pressupost.

És una sooietat amb una funció purament patrimonial, heretada del Govern central.

IBAVI
2.280.230.000

El Pressupost dissol aquesta
empresa.

FERROCARRILS DE MALLORCA
119.000

És la gestora dels serveis que abans eren de FEVE. S'autofinança en la major part i, com
abans, rep la diferènoia en subvencions a la seva explotació.

És una empresa que es dedica a la promoció comercial i industrial dels productes de les
Illes. S'autofinança en part i rep subvencions mentre dóna serveis per raons estratègiques
0 socials.

S'incorporà el 1994 al sector
públic balear.

SFM
1.575.432.000

FOMENT INDUSTRIAL
1.075.392.000

INSTITUT BALEAR DE DISSENY
124.552.000

Investiga i difon tendències de moda per faoilitar l'accés dels empresaris a les noves
línies. S'autofinança en part.

ISBJ Gestiona la xarxa d'oferta per als joves. Es finança en part amb el preu dels serveis i rep
subvencions per la resta.248.625.000

S'incorporà el 1994 al sector
públic balear.

IBAGUA
179.604.000

Neix per agilitar la gestió dels recursos hídrics.

És l'empresa gestora de la construcció i manteniment de la xarxa de depuradores de les
Illes Balears.

És l'empresa que ha de dur la gestió de la xarxa d'hospitals de Balears, segons el model
creat dins el Servei Balear de Salut.

IBASAN
5.013.955.000

S'incorporà el 1994 al sector
públic balear.

GESMA
785.067.000
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